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A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

XVI. ÉVFOLYAM 9. SZÁM ÁRA 1,50 FORINT 1979. MÁJUS I.

Egy napot 
PécsértA jó értelemben vett lokálpatriotizmus, a város szeretete, a lakói életének gondtalanabbá, gazdagabbá tételéért érzett felelősség mutatkozik meg abban a tevékenységben, amellyel a város dolgozói, lakosság, az eddigi hagyományoknak megfelelően végzett, a városfejlesztő és -fenntartó gondjainak megoldásában. A mozgalom keretében az oktatás, óvodai, bölcsődei ellátás, egészségügyi, szociális intézmények patro- nálása, üdülők, kiránduló- helyek, erdei sétányok, tornapályák kialakítása, sport- és kulturális intézmények támogatása, ki nem fejezhető segítséget jelentett az elmúlt évben is. örömteli tény az is, hogy tovább emelkedett a kiemelkedő eredményeket elért kollektívák, brigádok és személyek száma, akik ezekben a munkákban szabad idejükből sokat áldozva vettek részt.Elismerésként oklevelet és plakettet alapított Pécs város Tanácsa, amelyek átadására áprilisban került sor városszerte.Vállalatunk kollektívái, dolgozói élenjáróként vettek részt e tevékenységben; 3,1 millió forint értékű társadalmi munkát végeztek. Kiemelkedőmunkavégzésükért tizenöt szocialista brigád arany-, hat ezüst- és tizenkettő bronzdiplomát kapott.Egyéni teljesítményükért aranyplakett kitüntetést tizennégy, ezüstplakettet nyolc, a bronzplakettet pedig húsz vállalati dolgozó vehette át. Ezenkívül a városi tanács hét szocialista brigádnak elismerésként dísz-brigádnaplót adományozott. Elismerésre méltó az is, hogy az anyagi, technikai segítségnyújtás mellett tovább erősödik az erkölcsi, világnézeti nevelés segítése. Egyre inkább jellemző a közösségi élet- szemléletet formáló nevelőtevékenység széles körű kibontakozása.Az 1979-es évben városi szinten komoly feladatként jelentkezik az év elején városunkhoz csatolt város- környéki községekre is kiterjeszteni a koordináló tevékenységet. A hagyományos mozgalmak, akciók mellett tovább lépni a városképet kedvezően alakító, a lakóközösségeket is egyre inkább aktivizáló társadalmi munkák szervezésében. Tukora István

IA vállalati szakszervezeti tanács 
lés a bizalmi küldöttek együttes ülése

Módosították a vállalati
kollektív szerződést

jfB vállalati szakszervezeti tanács és a szakszer- *■*» vezeti bizalmi küldöttek március 29-én együttes ülést tartottak a Központ tanácstermében. Napirenden szerepelt a kollektív szerződés 1978. évi végrehajtásáról szóló beszámoló, a módosítási javaslat; a szociálpolitikai terv teljesítéséről és a jóléti alap fel- használásáról készült jelentés; az 1978. évi gazdálkodási terv végrehajtásáról szóló beszámoló, valamint a vállalat magasabb vezetőállású dolgozóinak véleményezése.
Tóka Jenő igazgató ismertette az igazgatói beszámoló vitájában elhangzott észrevételeket, javaslatokat. A korábbi évekhez hasonlóan, nagy aktivitás jellemezte az üzemi együttes üléseket, az előre kiadott írásos anyagokból sok hasznos információhoz juthattak a dolgozók. Az elhangzott javaslatokat a vállalat illetékes szervei feldolgozták, s az elfogadásra javasolható észrevételeket írásba foglalták. A nem vállalati hatáskörbe tartozó, illetve az elfogadásra nem javasolt módosító javaslatokra részletes választ adott.A napirend vitájába több észrevétel hangzott el, melyre Tóka Jenő igazgató és Rácz Gyula vszb- titkár adott választ. Majd az együttes ülés megszavazta a kollektív szerződés módosítását.

Megjött a jó idő. Gyerekek játszanak a Szigeti városrész új vasbeton térplasztikája körül. Keller Gábor felvétele

A kollektív szerződés — az együttes ülésen elfogadott — 4. számú módosítása a következő fontosabb változásokat, kiegészítéseket tartalmazza;A szabályozás lehetőséget ad osztott munkaidő alkalmazására az üzemvezetők, illetve a Központban meghatározott gazdasági vezetők engedélye alapján.A vonatkozó miniszteri rendelet értelmében csökkenteni kell a gépjármű- vezetők túlóráját, ezért a korábbi 76 óráról 58 órára csökken havonta az engedélyezhető túlórák száma.A kiegészítés tartalmazza a már korábban elfogadott bérfejlesztési elveket, a felemelt iránymű- szakbéreket, az ötnapos munkarendnek megfelelő bértáblázatokat, valamint

a polgári fegyveres őrség új bérbesorolását.Az üzemi önállóság növelése érdekében a munkanormák jóváhagyási rendje is változik. A 300 vagy annál nagyobb létszámot érintő munkanormát a műszaki igazgatóhelyettes, 300 fő alatt az tizem vezetője hagyja jóvá.Ugyancsak tartalmazza a módosítás a januári együttes ülésen jóváhagyott részesedési alapot terhelő kifizetéseket, valamint a jóléti alapot terhelő fontosabb kiadásokat is.A SZOT rendelkezése értelmében a „Szakszervezeti munkáért’’ kitüntetés arany és ezüst fokozata esetében csökken a jutalom összege. Az új szabályozás szerint arany fokozattal 3000, ezüst fokozattal 2000 forint jutalom jár április 1-től.A kiegészítés lehetőséget ad arra is, hogy az Anyag- és áruforgalmi főosztálynál munkaügyi döntőbizottság alakuljon, mivel a vonatkozó rendelet értelmében minden gazdálkodó egységnél, ahol szakszervezeti szerv működik, munkaügyi döntőbizottságot kell alakítani.
(Folytatás a 2. oldalon)

Éljen május 1.

a nap, a munka, a dolgozó ember nemzetközi ünnepe, mely elválaszthatatlan népünk hagyományaitól is. Az egyik legszebb népszokásunk, a tavaszt jelképező májusfa-állítás, legalább olyan idős, mint a magyar nép a Duna-medencében. A májusi ünnepi kirándulás a munkásélet új feltételei között is szokásban maradt.A május elsejei ünnepről nemcsak a virágba borult természet, s a hozzá fűződő népszokások jutnak eszünkbe, hanem a jogaikért harcoló, gyakran életüket áldozó munkások hagyományai is. Amióta a városokban a gyáripar kialakult, azóta harcoltak a gyárak dolgozói azért, hogy munkájukat rendesen fizessék meg és, hogy jobb körülmények között dolgozhassanak.1886. május elsején Amerika szerte általános sztrájkot szerveztek a munkások a nyolcórás munkanapért. A sztrájkban 350 ezer amerikai munkás vett részt. A harc Chicagóban volt a legélesebb, több mint 40 ezer ember tüntetett. a rendőrség a tüntetőket megtámadta, 17 munkást megöltek, sokakat megsebesítettek. A mozgalom vezetőit felakasztották, több társukat hosszú ideig tartó börtönre ítélték.A chicagói tüntetés emlékére a II. Internacionálé 1889. július 14-i alakuló kongresszusa Párizsban határozatot hozott arról, hogy ezt a napot örök emlékül és örök tiltakozásul a munkásság ünnepévé tegyék. Európa és Amerika városaiban 1890. május elsején a munkásság munkabeszüntetésekkel, sztrájkokkal, tömeggyűlésekkel

és felvonulásokkal tett hitet a II. Internacionálé felhívása mellett.A magyar munkásság is megértette május elseje nemzetközi demonstrációjának jelentőségét. A budapesti nagygyűlésen 60 ezer munkás vett részt, miközben a forradalomtól rémüldöző burzsoázia eltorlaszolta lakása ajtaját, lehúzta az ablakok redőnyeit és Budapestre rendelt két vidéki ezredet is, hogy a nép esetleges felkelését vérbe fojtsák. A magyar munkásosztály igaz és önfeláldozó harcosai évtizedeken át küzdelmet folytattak május 1 megünnepléséért. Az uralkodó osztályok fenyegetéssel, üldöztetéssel akarták beszüntetni a májusi munkásünnepet.
n megalkuvó munkásvezetők pedig kedélyes mulatozássá, táncos majálissá kívánták szelídíteni. Magyar- ország első, igazi vörös májussá 1919. május elsején volt. A Forradalmi Kormányzótanács az ünnep rendezésével Szamuely Tibort bízta meg. Május elsején minden házon vörös lobogó lengett, s a vörös szín tengerében tündökölt Budapest.A második szabad május elsejét csak a felszabadulás hozta. Azóta a szabad májusok a hatalmat meghódított dolgozók nagyszerű ünnepei, seregszemléi. Békében ünnepeljük a májusi munkásünnepet. A béke védelme azonban harcot, cselekvést jelent, hogy a Föld egyik részének győzelmes munkásosztálya és a győzelemért még harcba indulók közös május elsejéi az imperializmus ellen, a békéért harcolók hatalmas erejű demonstrációjává váljék.
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Békét, biztonságot a világnak!

Módosították 
a vállalati 
kollektív 
szerződést

(Folytatás az 1. oldalról)Módosult néhány munkakör besorolása {gépi szedő, kertész, hegesztő, kitűző szakmunkás, vegyipari szakmunkás, fényképész, mun ka verseny-felelős, politikai munkatárs, fődiszpécser). a besorolási feltételeket részletes leírás tartalmazza.Kisebb módosítás történt a hűségjutalmi szabályzatnál is: áthel/ezés esetén — a jogosult dolgozó — az áthelyezés előtti időig a régi, áthelyezés utáni időszakra pedig az új üzemében kapja meg a hűségjutalmat.A módosítás foglalkozik az év végi részesedésből képezhető tartalék meghatározásával is. Az eddigi 10 százalék helyett 20 százalék tartalék képezhető, de a megvendégelési célokra fordítható összeg nem haladhatja meg az 1978. évi mértéket.A lakásépítés támogatására új szabályzat készült, amely a kollektív szerződés 9. sz. mellékletét képezi. A kiegészítést az indokolta, hogy a vállalat igyekszik minden lakásépítési akciót anyagilag támogatni, dolgozóink jobb lakásellátása érdekében. Uj dolog a szabályzatban a lakásépítők tehergépjárművel való segítése és a térítési díjak meghatározása.A munka- és védőruha nómenklatúra is módosult. Néhány munkakörben a munkaruha védőruházattá vált, s egyes munkakörökben csökkent a kihordási idő.A nyomdai sokszorosítás után minden dolgozónak lehetősége lesz a módosításokat, kiegészítéseket elolvasni, tanulmányozni.Juhász Károly
A Mecseki
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Bulit mondanak apóink...?

Régi május elsejék
Verőfényes napsütés, virágpompába öltözött fák, ünneplőbe öltözött, mosolygós arcú gyermekek, felnőttek, zászlóerdő léggömbökkel, jókedv, vidámság, kacagás, boldogság és béke. Ez nekünk a tavaszúj ulás gyönyörű ünnepe, ez nekünk május elseje!És így maradt meg emlékezetünkben a tavalyi, tavalyelőtti, a 10—20 évvel ezelőtti is.
Mindig ilyen szépek voltak a május elsejék, vagy voltak ennél szebbek is? Kérdezhetnék és bizonyára kérdezik is gyermekeink. Mi, negyvenévesek azt feleljük, talán a 20 évvel ezelőtti szebb volt, akkor voltunk húszévesek. De mit mondanak apáink, nagyapáink — emlékezve történelmi múltunkra — e munkás-nemzetközi és forradalmi szolidaritási ünnepről?Erre kerestem választ, amikor vállalatunk nyugdíjas alapszervezetébe látogatást tettem. Kérdésem hallatán a jelenlevők az emlékezés pókhálóvékony fonalán megidézték a múltat. Ami nekünk majdnem, vagy már történelem, az nekik átélt valóság volt. A munkásmozgalmi emlékhellyé nyilvánított Bakó-féle vendéglő az üszö- gi Kiserdőben, a Kisrét, a Tettye sok május elsejének és egyéb munkástalálkozónak volt színhelye, 1890. május 1-től 1945. május 1-ig.Az emlékezők nemcsak a május elsejékre, hanem az azt megelőző felajánlá

Az országút mellet, az éles kanyarbanegyetlen fa található. A jegenyefán, a rozsdás, kampósszegre évek óta, hetente friss virág kerül. Mindig ugyanaz a fejkendős nénike álldogál órákig a fa előtt, fájó mozdulatokkal igazítva a virágokon. Tekintete a semmibe vész. Akkor rezdül csak ijedten össze, amikor a háta mögött egy-egy .motoros, a lóerőket teljesen igénybe véve, próbálja bevenni a kanyart.Ilyenkor minden eszébe jut...A papa — mindig így szólította férjét — nagyon boldog volt és büszke, a- mikor kisfiúk megszületett. Öröme nem tartott sokáig, csúnya betegség támadta meg. így ketten maradtak. Ö és a kisfia. A mindennapok terhe kétszeresen nehezedett reá. Nem fáradt, s nem csüggedt el soha. Pedig akadtak azért nehéz percek, álmatlan éjszakák. Az új nap azonban csodálatosan kezdő

sokra és munkaversenyekre is emlékeztek. Berkács György a felszabadulást követő, munkával ünnepelt május elsejékre emlékezik. Németh Imre nyomdai ifjúmunkásban — ma már nyugdíjas — 1945.május elseje, az éppen eszmélő Magyarország első szabad ünnepe úgy maradt meg, mint valami nagygyűlés, melyet a Tüzér jutcai pályán tartottak és Vas Zoltán volt az ünnepi előadó. Ezt követte Tettyén az ifjúsági majális.— Az első, vagy a másodikra — kutatja emlékezetében Vereczkei Lajos — mi, szénbányászok: Ist- ván-aknaiak, szabolcsiak, a Hősök terén gyülekeztünk, onnan gyalog jöttünk a városba. Itt a 48-as téren volt a találkozó az igazgatóság dolgozóival. Innen a Rákóczi út—Bem utca— Széchenyi tér volt az útvonal. Ott, a tribünön, minden párt — mert akkor több pártrendszer volt még — képviseltette magát. A május elsejéket mindig megelőzték a nagy felajánlások, munka versenyek. •Röpködnek a levegőben az egymásnak odavetett kortársi, munkatársi „emlékszel még?” kérdések és már nemcsak a május elsejékre, hanem az azokat összekötő országépítő munkára emlékeznek. A hatalmas széncsatákra, mert szükség volt az újjáépített gyárakban szénre, a bőrműszakokra, amikor a bőrgyártól cserébe kapták a
dött, mikor kisfia így szólt: — Mama ...Fájt, hogy az örömöket nem oszthatta meg a papával. Gondolt arra, hogy újra... De nem. Az ő sze-

Anyák
napján

mefényét ne illesse rossz szóval egy új ember.A kisfiúból aztán nagyfiú lett. — Hogy elszállt az idő? — gondolt mindig erre, ha a szép szál legényt elnézte. A lányok is nézték. Ennek örült, de félt is. Félt, hogy elmegy a háztól. Hiába nőtt nagyra, neki totyogó, gügyögő kisfia maradt, a féltések is ugyan úgy megmarad

szénért a cipőfelsőrész bőrt, a cukorműszakokra, amikor 11 kilogramm cukrot kaptak egy műszak szén- termelésért cserébe és ezt a falvakban zsírra, élelemre lehetett átváltani. Ez lett volna a szabad május elsejék valósága? Megnyugtatnak, ez a felszabadult Magyarország valósága volt, a kezdeti szakaszban és ebbe volt a rettegésnélküli, szabad május ünneplésének a valósága. •— Vittük a táblákon a jelszavakat. „Tied az ország, magadnak építed!” — a jelszóban hittünk és minden helyrerakott tégla lélekben is gazdagított bennünket — veszi át a szót Suha Ferenc.Stubna Henrikkel már a lakásán beszélgetünk a húsz-huszonöt évvel ezelőtti május elsejékről készült fényképeket lapozgatva.— Az 1945'—46-os május elsejére szinte nem is emlékszem. Éppen elkezdtük a háborús romokat takarítani. Nem volt egyszerű, mert nem volt szervezettség. Nekünk kellett mindent megteremteni. A forint megjelenésével vált stabilabbá minden, s ha jól emlékszem az 1948-as május 1 az már egységesen szervezett ünnep volt.Tulajdonképpen egy ünnepnapot kiragadni az emlékekből nagyon nehéz. Főleg akkor, ha az élet küzdelemmel telített. A küzdés napjai mélyebb nyomot hagytak, s az emlékezés lapjairól inkább ez jön elő. Kukái András
tak. Esténként, ha fia kimaradt, sírt, a párnába rejtve könnyes szemeit. Ha nyílt az ajtó, ugrott és mosolygott.Éjfél is elmúlt. A vacsorát már harmadszor melegítette, hogy ne kelljen várnia, ha hazaér. Biztosan a motorral történt valami, s szerel a szentem — nyugtatgatta fel-feltörő aggódásait. Az eszébe sem jutott, hogy pihenni térjen. Amikor kopogtak az ajtón, rezdült össze először, megérezve a bajt. Kint az udvarban többen álltak. Akkor állt el a lélegzete, amikor meglátta, hogy a szomszéd idegesen forgatja kezeiben a kalapját.— Hol történt? — eny- nyit kérdezett. — A falu előtt, a kanyarban — mondták többen is.Fájdalmasan csak eny- nyit szólt: — Szegény kisfiam. Nem sírt, nem jaj- veszékelt, de a szívében valami megszakadt. Egyedül maradt, ö, az ÉDESANYA. Veress Tamás

Egy óra a biztonság- 
technikai osztályvezetőnél

Dr. Stier
Sándor

— Osztályunk feladata — kezdte beszélgetésünket 
Dr. Stier Sándor —, mint minden felügyeleti és irányítási munkakört betöltő vállalati biztonságtechnikai osztálynak, sokirányú. Hatáskörünkbe a szellőztetéstől a dozimetriáig, a robbantástól a bányamentésig igen sok feladat tartozik. Ezek mellett környezetvédelmi feladatok elvégzésével is foglalkozunk.

— Mit tudnak tenni az 
üzemi balesetek és a fog
lalkozási megbetegedések 
megelőzése érdekében?—■ Ilyen irányú feladataink nem választhatók el az üzemek előtt álló feladatoktól. Ezeket közösen oldjuk meg, mert a meg- alőzés eredményessége elsősorban az üzemi, felügyeleti és fizikai dolgozókon múlik. Az osztálynak a balesetek és foglalkozási megbetegedések megelőzése terén végzett üzemi tevékenységeket kell jól ismernie és a hibákra a figyelmüket felhívni. Észre kell vennünk olyan hiányosságokat, illetve hibákat, amelyek meghaladják az üzemi hatáskört és azok felszámolására a vállalat- vezetéssel közösen kell intézkednünk. Vizsgáljuk és intézkedést teszünk a dolgozók megfelelő munkavédelmi elméleti felkészültsége érdekében is.

— Megfelelőek-e azok a 
védőberendezések, amelye
ket a megbetegedések el
kerülése érdekében alkal
maznak?— Gondolom, itt a szilikózis, zaj, vibráció, radioaktív sugárzás és a nehéz fizikai munka csökkentésére és elhárítására céloz. Arra törekszünk, hogy a védőberendezések olyanok legyenek, amelyek a jelenlegi műszaki világ- színvonalnak megfelelnek.

— Sokat beszélnek az 
emberek a sugárveszélyről. 
Mi az igazság erről?— Beszélnek, mert annak megelőzéséről rendszeres oktatás keretében hallgatnak előadásokat dolgozóink. A sugárveszély lehetősége fennáll az érces munkahelyeken, de a veszély folyamatos szellőztetéssel és porelhárítással elkerülhető. Dolgozóinkat nem azért oktatjuk, hogy csak beszéljenek róla, hanem azért, hogy a részükre biztosított sugárveszély elhárító eszközöket igenis használják.

— Munkájuk során min
den bizonnyal találkoznak 
hiányosságokkal. Említene 
fontosabbakat?— A védőeszközök rendszeres alkalmazása során

fordulnak elő hiányosságok. így a porálarc, a zajártalom ellen adott fültok használata, a készletnedvesítés, a . BTE szerinti biztosítás és a közlekedési utak állapota terén gyakran fordulnak elő hiányosságok. Ezek mindig érthetetlenek számomra, mert az ilyen nemtörődömség az ott dolgozók testi épségét és egészségét veszélyezteti.
— Milyen felelősségre 

vonásokat alkalmaznak a 
fegyelem megsértőivel
szemben?— Elsősorban a nevelést, a figyelmeztetést tartom eszköznek, a biztonság- technikai fegyelem megsértőivel szemben. De került már sor prémium megvonásra, robbantómesteri igazolvány bevonására is. Általában súlyos esetekben a fegyelem megsértőit fegyelmi felelősségre vonásra az üzemvezetőnek terjesszük fel.

— Váltsunk témát! Be
szélne egy kicsit önmagá
ról?— Hol is kezdjem? A vállalathoz a szénbányáktól, András-aknáról kerültem 1956 márciusában. E- lőször mint biztoságtechni- kai csoportvezető dolgoztam, majd 1962-ben kerültem jelenlegi beosztásomba. Még a kezdet kezdetén feladatként kaptam a vizes fúrás sürgős bevezetését. E munka megvalósításában a legtöbbet Kupin szovjet gépészmérnök, Bányász István, az I. sz. bányaüzem gépészeti vezetője és Laboda Tibor gépészmérnök tett. A hőskorból talán ennyit, s ezt is azért, mert igen fontosnak tartom a vizes fúrás bevezetését. Egyébként az országban először nekünk sikerült általánosan' bevezetnünk még 1958-ban.— Szeretem munkámat és szívügyemnek tekintem dolgozóink élet- és testi épségének védelmét és egészségének megóvását. A szívügyem szó nem frázis, mert én is bányászcsaládból származom, s jómagam is 14 évesen ismerkedtem meg a bányamunka nehézségeivel. Úgy is mondhatnám, hogy mindennapi verejtékük annak idején az én arcomon is gyöngyözött. V. T,



Dolgozzunk jobban, tervszerűbben, szervezettebben!

Szervezettebben, hatékonyabban, gazdaságosan Korszerű technológia, új módszerek

A feltöréshajtó padozat
egyre feljebb tör

IV, sz. bányaüzemben a leszálláshoz készülődtünk. A lámpakamrába behallatszott a- hogy az emberek a falézolóból megindultak a kas felé. Akkor Tőke Gyula körletvezető-helyeltes megszólalt: — Ha elkészült jöjjön az épület elé. Otttalálkozunk, nehogy a kasnál várjon!

A forma születése. Egyre kevesebb a selejtszázalék a szervezettebb munka nyomán. Hegyi József felvétele
Az öntödében jól

mennek a dolgok
Az öntödében folyó munkaversenyről, 
a tervteljesítés örömeiről s gondjairól 
kérdeztük Szabó István üzemegység-vezetőt

— Hogyan látja az éves 
terv teljesítését az első ne
gyedévi tények alapján?— Az előzetes számítások szerint az első negyedéves tervünket túlteljesítettük. A megrendelések alapján várható, hogy az idei tervteljesítésünk kiemelkedő sikereket hozhat. Mindezt annak ellenére mondhatom, hogy az év első havi tervét a tervezett létszám tíz százalékával kevesebb emberrel kellett megoldani. Jelenleg szerencsésebb helyzetben yagyunk, mert az utóbbi időben felvett dolgozókkal kiegészült a fizikai állományunk. Ha ez így megy tovább, már minőségileg is válogathatunk a munkaerőben. Az előző években mindig a január havi se- lejt-gyártás volt a legnagyobb. Az idén ebben is jól állunk: a korábbi 6 százalék helyett most egy százalék körül mozgunk.

— Minek köszönhető ez 
a gyökeres változás?, ~7 Az 1979-es terv teljesítése minden dolgozótól ? korábbinál jobb munkát igényel. Ennek felismerése ;í munkaversenyben is érezteti hatását. A vállalások nagy része a minőség javítására, a gazdaságosság növelésére irányul. Üzemegységünk brigádjai célul tűzték ki, hogy emelik a termelékenységet is. Szigorúbb ellenőrzést vezettünk be a technológiai fegyelem betartására, a munkafolyamatok szakszerűbb végzésére. Természetesen az emberek is megértették, hogy jobban jár- Jtyk, ha kevesebb a selejt, hiszen a munkát el kell végezni, s ha selejtes, ez mbbletmunkát igényel. Az ■dei bérfejlesztéssel végre túljutottunk az egyes helyeken volt bérminimumokon és ez is igen ösztönzőleg hatott.— A félév során felújít

juk a homokelőkészítőt. Ennek az a jelentősége, hogy új technológiát alkalmazva, a kötőanyag javításával minőségi változás jön létre a formázás terén. Ezzel egyben javulni fog az öntvények minősége is. A KCO kemencéknél a buktató szerkezet elhasználódott, ennek kicserélésével is javulni fognak a munkakörülmények. Napirenden van az anyag- mozgatás átszervezése is, így a felesleges mozzanatok kiiktatása is felszabadít energiát, munkaerőt.
— Ezek szerint elmond

hatjuk, hogy az öntödében 
jól mennek a dolgok, s 
gondjuk nincs is?

Finnország bányászata
A finn mélybányászat termelése — föld alatti műveletekből —• évi 7 millió tonna. Figyelemre méltó, hogy ezt a termék- mennyiséget mintegy ezer föld alatti dolgozó termeli ki; és ebben a számban a kutató és kiszolgáló személyzet is benne van.A megfelelő tanulságok levonására vizsgáljunk meg néhány technológiai elemet, mindenekelőtt a vágathajtást.Minden föld alatti bányaüzemben — még a 700 méter mély „Rantuvaara”- ban is — kialakítják a „rámpát”, azaz a külszín és a bánya termelő szintjei közötti autóközlekedő vágatot: ennek lejtése 1:10, azaz kb. 6 fok. Meglevő bányából ilyen rámpa közelíti meg az új érctesteket. A rámpából indulnak ki a szintes szállítóvágatok és ércben hajtott osztóvágatok. Egy ilyen teljes feltárást végrehajtó „körlet” egyetlen csapatból áll; felszerelésük: 1 db gumike

— Ezt azért így nem mondanám, ami az eddigieket illeti, valóban nincs panaszra ok. Azonban természetesen gondok is vannak. Itt van mindjárt az anyaggazdálkodás. Ezen a területen van még mit tenni. Egy-két talicska formázóanyag, béléstégla, tíz-húsz darab anyáscsavar, pár kilóval több ragasztó- anyag és szerszám még nem okoz fejfájást az embereknek. Bár itt is változás ígérkezik, kialakulóban van az egységes raktárbázis, mely segíthet a gondosabb anyagkezelésen. Gondunk még a szakmunkás-képzés, de már erre is ígéretet kaptunk, hogy ebben az évben megoldódik. Célunk, hogy az 1978- ban elért Kiváló üzemegység címet ebben az évben is megtarthassuk.Hegyi József

rekes, önjáró fúró kocsi; 1 db LHD rakodógép, legalább 6 tonnás kanállal; 1 db kiszolgáló-szerelő-rob- banóanyag-töltő szervizkocsi és 2 db alacsony építésű dömper, 20—30 tonnás kapacitással. Mindegyik géphez egy telepített személy tartozik, ezen felül a kiszolgálókocsihoz egy további „mindenes”. Az így telepített 6 fő műszakonként másfél-két váj- végen teljesít ciklust, azaz 4,5—6 m között van a műszakonkénti teljesítmény, biztosítás nélküli, vagy kőzetcsavarral biztosított vágatban. Ebben a teljesítményben azonban a fúrás, robbantás, szállításon kívül benne van a készlet külszínre szállítása is a dömperekkel.A kiszolgáló kocsinak e- melhető platója van, ez mind a robbanóanyag betöltését, mind a szegecs beépítését meggyorsítja. A feltárási munkát úgy ütemezik, hogy egyidejűleg 2 —4 munkahely álljon ren

— Jó — mondtam, bár nem értettem mit akar, hiszen a kas indulni készült. Igaz, a reggeli nap kellemesen ontotta sugarait —, s ezzel le is tudtam kíváncsiságomat.Az épület előtt gépkocsiba szálltunk, s teljes „menetfelszerelésben” megindultunk a III. sz. bányaüzem felé.— A 71-es csapat munkahelye így közelíthető meg — kezdte a beszélgetést a körletvezető-helyet- tes —, de a csapat ezt az utat nem teszi meg. Ök nap mint nap a III. sz. bányaüzemből szállnak le.— A brigád rendhagyó módon alakult meg 1975- ben. A IV. sz. és a leendő V. sz. bányaüzem szellőz- tetési problémáinak megoldására nagymélységű légakna kiképzése vált szükségessé. Kivitelezői kapacitás hiányában és a beruházási költségek csökkentése érdekében a vállalat és az üzem vezetése új technológiájú aknamélyítést tervezett. E munka elvégzésére alakult meg a csapat. Első feladatuk volt, hogy az üzemben az új technológia alapját, a KPV—1B szovjet feltörés- hajtó-padozatnak a területhez alkalmazkodó meghonosítását, az üzemszerű felhasználás kikísérletezését elvégezzék. Első ütemben a 7. szintről lyukasztottak a 4-re, s ez mintegy 85 méter volt. A má

delkezésre. Egy 1978-ban végzett feltárási munkánál a fenti telepítéssel, napi 3 műszakban, heti 5 munkanappal 2500 m, 14 és 17 négyzetméter szelvényű vágatot hajtottak ki; ha a dömpervezetőket leszámítjuk, 1,04 m/mű/fő; a döm- peresekkel együtt 0,69 m/mű/fő teljesítményt értek el úgy, hogy az anyag a külszínig került kiszállításra.A fejtések többnyire osztószintes tömegrobbantásos munkahelyek, bár kiterjedten alkalmazzák az iszaptömedékelést és cementerősítésű (tehát betonszerű) iszaptömedékelést is. Vannak pillérvisz- szafejtéseik, ahol kamrafejtéseik üzemelnek, korántsem egyszerű viszonyok között, kisméretű, speciális fúrókocsikkal és CAVO-rakodógépekkel kb. 10 t/mű/fő teljesítménnyel.A havonkénti adatszalagot felküldik Helsinkibe, a vállalati központba, ahol számítógép készíti az üze

sodik ütemben innen tovább haladva 87 méter után lyukasztottak az első szintre. Országos rekorduk akkor született, amikor az első szintről megindultak felfelé és 223 méteres feltörést egy hosszban hajtottak ki, s egy zsompvá- gattal értek a IV-es légaknára.—• Tudni kell, hogy a légfeltörés, amit hajtunk, párhuzamosan mintegy 22 méterre á légaknától halad —• ezt már a csapat munkahelyén a tárószintben, Arató László szakvezető vájár mondta. — Jelenlegi munkahelyünk ez, a 2/1-es szelvényű légfeltörés — folytatta a beszélgetést — kissé eltolva mintegy 60 méterre van a légaknától. Nincsen kedve feljönni — kérdezte váratlanul.— Miért ne — mondtam kissé meggondolatlanul.— Akkor feküdjön be — szólt és a sárgára festett feltöréshajtó-padozatra mutatott.A feltöréshajtó-padozat- ba a befekvés sokkal kacifántosabb, mint azt szavakban megfogalmazni lehetne. A méterszer nyolcvancentis „ketrecbe” mégis hárman próbáltunk be- préselődni. Sikerrel. A berendezés zötykölődve, több atmoszférás sűrítettlevegős nyomástól engedelmeskedve megindult, hogy aztán fekvő helyzetünkből néhány méter megtétele után
mek és az egész vállalat havi, évi stb. bányászati jelentését. Ebben a jelentésben gépegységenként szerepel az önköltség, a teljesítmény és a kihasználtság, illetve a vállalatiban géptípusonként a megfelelő adatok.Ezen jelentések alapján döntenek az egyes gépek selejtezéséről és az egyes típusok jóságáról, további vásárlásáról. Ugyancsak a fenti rendszerbe táplálják be a javító és tmk-mun- kákat is, pontosan a javított gépekre kontírozva.Hogy a tmk milyen magas fokon áll, néhány példa: Minden újonnan vett gépet — teljes dokumentáció ismertetésével — bejelentenek a MOBILOIL nevű olajvállalat helsinki központjába. Az olajosok negyedévenként számítógéppel összeállított jegyzéket küldenek, amelyben feltüntetik, hogy a következő negyedévben melyik gépet, hol, hányszor és milyen olajjal kell kenni, feltölteni, leápolni. A nagy fúrókalapácsokról nyilvántartják a fúrt összes lyuk- folyómétert; 3000 méterenként kicserélik a forgató

függőlegesen lefelé haladva folytassuk utunkat. Nyolcvanegynéhány méter megtétele után a padozat megállt. Tovább nem mehetünk, négyméteres kőzetvastagság választott el a napszinttől.— Még ebben a szakban bizonnyal kinézünk innen a napra — mondta a szakvezető vájár —, hiszen egy robbantás és rályukasztunk a napszintről lemélyített előaknára.— A csapat a padozat lehetőségeihez különösen alkalmazható oszlopos fú- rótámokat használja a robbantólyukak fúrásához — mondta Tőke Gyula — miközben kimásztunk a padozat tetejére.A technológia különösen az aknabővítési munkálatok egymásután és párhuzamosan végezhető cikluselemeinek rendszere, a műszak közbeni munkabeosztás rendkívüli pontosságot igényelt és igényel a csapattól. Szigorú balesetelhárítási óvórendszabályok figyelembevételével kellett műszakonként megszervezni a munkafolyamatokat.A közel 861 méteres ak- navisszábővítéshez hasznos tapasztalatokat szolgáltatott a III. sz. bányaüzem területén végzett Turmag fúrólyuk légaknává történt visszabővítése. Bizonyította azt is, hogy a technológia kiválasztása helyes volt, továbbá azt is, miszerint e kiemelkedő munkasikereket csakis egy kiválóan szervezett, jól képzett, egybeforrt kollektíva érhette el. Veress Tamás
mű csapágyait és a gyorsabban kopó részeket; 8000 vagy 15 000 méterenként a gépet teljesen felújítják, értékének mintegy 50 százalékát újra beépítik.A bányában a kiszolgáló létszám minimális, pontosabban nincs határvonal a „produktív” és „improduktív” között. Egy-egy területen nem választható szét a fúrás, kőzetcsavaro- zás, torkrétozás, robbantás, szállítás. A tömedékelés, az ezzel kapcsolatos falazást, gátépítést, külön brigád végzi. Az aknáknál nincs csatlós és nincs gépész, sem a szkípeknél, sem a személyszállításnál. Maga a beszálló hívja és küldi a kast. Anyagszállítás szinte kizárólag a rámpákon zajlik. a rámpán kocsizik le a felügyelet, a bányamérés stb., kis Diesel-motoros személykocsikon és járja a munkahelyeket. Általában 5—15 főre jut egy aknász, akinek a termelési alapbizonylatok hibátlan, lelkiismeretes kitöltése és ellenőrzése éppúgy feladata, mint a termelésirányítás.Selmeczy Miklós



Éljünk, dolgozzunk, tanuljunk szocialista módon!

IA IV. sz. bányaüzem dol- 
• gozói kérdezik, hogy a 

Hajnalka utcai lakások beköl- 
tözhetöek lesznek-e a tervezett 
időpontban?A kérdésre Dr. Szikszai 
Géza, a vállalati belső ellenőrzési osztály és az LTB vezetője válaszolt:— Az építési engedély, az OTP szerződés alapján a Hajnalka utcai lakásoknak 1979. december 31-ig kell beköltözhetően elkészülni. A lakásszövetkezet szervező bizottságának az volt a terve, hogy az épületek 1979 május hóban átadásra kerülnek. Ezt azonban megakadályozta az, hogy a Pjcsi Építőipari Szövetkezet a ráeső munkákat nem az eredeti ütemezésnek megfelelően végezte.
2A Központ dolgozói által

• felvetett kérések: A 19-es 
autóbusz vonalán 7 óra körül 
csuklós kocsikat kellene indí
tani, mert a kis buszra a vég
állomás utáni megállókban 
már nem tudnak felszállni az 
emberek és elkésnek a mun
kából.A kérésre Dr. Kiss Ele
mér, a Volán 12. sz. Vállalat üzemigazgatója válaszolt:— A probléma fennáll és ismerjük is. Amint a múlt évről elmaradt csuklós autóbuszokat megkapjuk — remélem, hamarosan —, az egyes járatokra be tudjuk állítani.
3A Ledinán és környékén

• lakók kérik a bekötőutak 
javítását és az üres területek 
parkosítását. A belvárosban 
lakók viszont azt kifogásolták, 
hogy a Színház tér és a szín
ház környéke elhanyagolt, sze
metes.

Májusfa
Bár kihalóban vannak, azért némely falu még tartja a régi, szép szokásokat. Ilyen az is, hogy május első éjszakáján a leányoknak májusfát állítanak a legények. Valamikor ez az alábbiak szerint történt.A legények már néhány nappal május elseje előtt megállapodtak, hogy melyik leányoknak állítanak májusfát. Mert azért nem mindegyik lányosház előtt volt, bármennyire is várták, óhajtották. A megállapodás úgy szólt, hogy néhány nappal a jeles nap előtt kimennek az erdőre, ahogyan felénk nevezték, a „nyíresbe”, hogy kiválasszák a májusfáknak valókat. Lehetőleg szép, sudár, egyenesnövésű nyírfát, melynek a csúcsa már szépen kilombosodott. Azt is elhatározták, hogy ki hoz üvegben bort, vagy kisebb üvegben pálinkát, melyet majd a májusfa tetejére kötnek fel. Ugyancsak előkészítették, hogy annak idején kéznél legyen, a sokszínű szalagokat, melyeket a fa tetején levő ágakra kötöznek.Május elseje előtti napon alkonyattájt baltával, fejszével felszerelve mentek ki az erdőre, hogy kivágják a májusfának valókat. Az ágait lenyesték, csak a tetején hagytak meg néhányat. Később már a lovaskocsi is ott volt, hogy majd behozza. Másutt meg úgy végezték ezt a „műveletet”, hogy vállra vették és a kertek alatt settenkedtek vele, hogy időnap előtt senki meg ne

A kérésekre Vóko János, 
a városi tanács építési és közlekedési osztályvezetője válaszolt:— A lakók kérése jogos. A ledinai területre átfogó rendezési terv készült. A terv megvalósítására több millió forintot kellene fordítani, de a tanácsnak erre nincs fedezete. A lehetőségekhez mérten járdák építésével igyekszünk megoldani a gyalogosok közlekedését. A parkosításra is csak a terv megvalósítása után kerülhet sor. Ezekről írásban tájékoztattuk a terület tanácstagját.— A Színház térj ügyben a legutóbbi tanácsülésen a körzet tanácstagja interpellált. Határozatot hoztunk, hogy megtesszük a kellő intézkedéseket és a végrehajtásról a tanácstagon keresztül tájékoztatjuk a lakosságot. De úgy gondolom, hogy a rend és tisztaság megteremtése minden szóbeli táiékoztatónál meggyőzőbben fog hatni.x A II. sz. bányaüzem egye® 

dolgozói által régebben fel
vetett problémára Dr. Kiss
Elemér, a Volán 12. sz. Válla
lat tizemigazgatóia — az ügy 
megvizsgálása után — a követ
kező választ adta:— A 33/A jelzésű buszjáratnál 23,10 óra után a kis létszám miatt még egy autóbusz nem állítható be. Az utolsó járatot pedig azért nem lehet 23,10 óránál később indítani, mert az utasok döntő többségét adó szénbányászok egy részének ez az időpont is késő.
lássa, amint a kiszemelt leány házához vitték. Ott aztán a kiskapu melletti oszlopnál gödröt ástak, abba beleállították, s a tövénél jól ledöngölték, hogy a szél ki ne döntse, jó erős dróttal még az oszlophoz is odakötözték. Mindez a legnagyobb csöndben történt, nehogy a szomszédok vagy a háziak észrevegyék a májusfaállítókat.Sok lány aludt nyugtalanul ezen az éjszakán. Május elsején aztán kora reggel azt nézték a járókelők a faluban, hogy melyik lány kapót májusfát és találgatták, hogy ki állíthatta.Az utóbbi években némely helyen szokás lett, hogy falukban a tanácsháza, a tsz-iroda és az állami gazdaság elé is állítanak májusfát. Ezt a vezetők iránti tiszteletből és megbecsülésből teszik. Persze egy kis számítás is van a dologban, mert akinek májusfát állítottak, az a májusfa kitáncoláskor áldomást tartozik fizetni a májusfaállítőknak, s gondoskodnia kell zenészekről is.A májusfa kitáncolása általában május utolsó vasárnapjának vagy pünkösd másnapjának délutánján történik. Ilyenkor összejöttek a lányok és legények, a leány apja áldomást adott, majd vidáman táncoltak egész délután, késő estig.Május a tavasz legszebb hónapja, az ifjúság és szépség szimbóluma.Kiss József

A május elsejei 
felvonulás rendje

A május elsejei felvonulás a kialakult hagyományoknak és gyakorlatnak megfelelően történik. A Szalai András úton, az SZMT székháza előtt felállított dísztribün előtt vonul fel Pécs város lakossága, vállalatunk, üzemeink dolgozó kollektívája.Dolgozóink a József Attila utca Hullám-fürdő—Petőfi Sándor utcai szakaszán 7 óra 45 perctől 8 óra 15 percig gyülekeznek. A felállás húszas sorokban történik. A felvonulás kezdete 8 óra 30 perc.Útvonal: József Attila utca, Szabadság út, Szalai András út, Bajcsy-Zsilinszky utca. A vállalat dolgozóit érintő elhelyezkedési sorrend a következő: fúvószenekar, bányászok, vállalatot jelző tábla, Ifjú Gárda, vállalat vezetői, Központ, Anyag- és áruforgalmi főosztály, II. sz. bányaüzem, III. sz. bányaüzem, IV. sz. bányaüzem, Kutató-mélyfúró üzem, Ércdúsító üzem, Kísérleti kutatási és automatizálási üzem, Szolgáltató üzem.A dekorációk elhelyezése és átvétele a gyülekezési útvonalon, leadása a Bajcsy-Zsilinszky utcában (piactér) történik. A felvonulásról dolgozóink az üzemi röp- gyűléseken részletes tájékoztatást kapnak.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
májusi programjából

1-én 18-22 óráig: Ifjúsági
majális.

3-án és 10-én 16 órakor:
Munkásakadémia. Életmód és 
emberi kapcsolatok. Előadó: 
Geisz Ferenc. A Munka és 
művelődés akcióban is aján
lott téma a ma emberének 
egyik kikerülhetetlen kérdésé
vel foglalkozik. Közösségek
ben élünk — a munkahelyen, 
a lakókörnyezetben, a család
ban és mindenütt, ahol csak 
megfordulunk. Kapcsolataink 
és életmódunk — az egyéni 
eltérések ellenére is — a tár
sadalmi elvárások nagy folya
matában értékelhető. Milyen 
a szocialista, kommunista em
bereszmény? Hogyan válik a 
szocialista életmód általános
sá? Hogyan függ össze az é- 
letmód és a közösségi maga
tartás? Hogyan alakul a kö
zösségért vállalt egyéni fele
lősség? Ezekre és a belőlük 
következő kérdésekre ad vá
laszt, vet fel gondolatokat a 
munkásakadémia májusi két 
előadása.

3- án 17,30 és 19,30 órakor: 
Hofi, Komlós kabaré! Fellép
nek: Hofi Géza, Komlós Já
nos, Felföldi Anikó, Kovács 
Kolos, Külkei László és so
kan mások.

4- én 17 órakor: Aktuális
nemzetközi gazdasági kérdé
sek. TIT-előadás a IV. üzem 
szocialista brigádjai részére.

5- én 8-19 óráig: Magányosok 
klubja részére kirándulás — 
szalonnasütés.

6- án 18-22 óráig: Discó. Ve
zeti: Tuczal.

7- én 19 órakor: Sajtószemle. 
Eszperantó újságok, lapok be
mutatása.

7-én 17 órakor: öt világrész. 
Úti élménybeszámoló eredeti 
népzenei kísérettel és színes 
diavetítéssel. Előadó: Vadász 
István. (Munkásszálló.)

7-én 16 órakor: Nyelvi kér
dések az oktatási, művelődési 
közösségek tevékenységében, 
vezetésében. I. Előadás és 
konzultáció. Előadó: Gergely 
János főiskolai tanár. Az 
üzemi demokrácia fórumai, az 
oktatási és művelődési közös
ségek, a mindennapi élet is 
gyakran felveti a kérdést, ké
pesek vagyunk-e megfelelően, 
kifejezni magunkat. Jól bá

Színházi előzetes
Már lassan hagyomány, hogy 

minden év tavaszán „cserejá
tékra” kerül sor a Madách 
Színház és a Pécsi Nemzeti 
Színház között. Egy hétig Bu
dapesten szerepelnek a pécsiek 
és ez idő alatt a fővárosi 
színház előadásait láthatja az 
itteni közönség.

Idén a Madách Színház szov
jetunióbeli vendégjátéka miatt 
módosul a program. Május 21. 
és 27. között kerül sor a pé
csiek fővárosi vendégszereplé
sére. Ez idő alatt a pécsi kö
zönség nem marad program 
nélkül. Két napig a Kaposvári 
Csiky Gergely Színház vendég
szerepei városunkban és az 
Országos Rendező Iroda több 
rendezvényén szórakozhat a 
közönség.

nunk-e az emberi kapcsolat- 
teremtés alapvető eszközével - 
a kimondott szóval? Különö
sen azok számára fontos a 
helyes, határozott és egyértel
mű beszédképesség elsajátítá
sa, akik emberekkel foglal
koznak, művelődési és okta
tási közösségeket vezetnek. Az 
előadást és az azt követő be
szélgetést elsősorban a propa
gandisták, a klubok, művésze
ti csoportok vezetőinek ajánl
juk, de minden érdeklődőt 
örömmel fogadunk. Gergely 
János az előadó — szakisme
retén felül — remek stílusáról 
és kedves humoráról közis
mert.

7- én 17 órakor: ÉDtl szocia
lista brigád klubest. Jakabhe- 
gyi ásatások. Előadók: Ma- 
ráz-Ecsedy.

8- án 14,30 órakor: Pályavá
lasztás általános iskolások ré
szére.

9- én 18 órakor: Utazás a 
nagyvilágban. Magányosok 
klubjában színes diavetítéssel.

10- én 18 órakor: Spanyolor
szág — színes dia, eredeti nép
zenei kísérettel.

10-én 18 órakor: Kiállítás.
Giczy János soproni festőmű
vész kiállításának ünnepélyes 
megnyitása. Megnyitó beszédet 
mond: Tüskés Tibor író. A 
kiállítás megtekinthető 24-ig 
naponta 15-20 óráig, vasárnap 
kivételével.

13- án 18-22 óráig: Discó. Ve
zeti: Tuczal.

14- én 16 órakor: A korszerű, 
szép otthon. Előadó: Tillai 
Ernő. Tillai Ernő szerényen 
építésznek nevezei magát, de 
mint építőművész és fotómű
vész a környezeti kultúra el
ismert szakembere. A belső
építészet és lakásberendezés 
kérdéseit a világ sok országá
ban tanulmányozta, színes dia- 
képei ötleteket adnak a kor
szerű lakásberendezéshez és 
díszítéshez. Előadása a Mun
ka és művelődés akció isme
retterjesztő sorozatának ré
sze.

15- én 14,30 órakor: Pályavá
lasztási ismertetés az általá
nos iskolásoknak.

Állandó programok. Kedd: 
szabó-varró tanfolyam 17 óra
kor. Szerda: zeneóvoda 16 
órakor; német nyelvtanfolyam 
17 órakor. Csütörtök: szocia
lista brigád klubest 18 órakor. 
Vasárnap 18-22 óráig discó.

A Madách Színház vendég
játékára júniusban kerül sor. 
Még egy érdekesség. Május
15-en Moszkvában, a Szovre- 
mennyik Színházban Labancz 
Borbála és Hartmann Teréz, a 
pécsi Nemzeti Színház művé
szei a szovjet előadásban ma
gyar nyelven vendégszerepel
nek. Május 25-én a pécsiek 
budapesti előadásán a moszk
vai színház művészei. Álla 
Pokrovszkaja és Marina Nyejo- 
lova orosz nyelven játszák 
szerepeiket Roscsln: Szerel
vény a hátországba című da
rabjában. Az opera színpa
dokról ismert többnyelvűség 
prózai daraboknál való alkal
mazása érdekes kezdeménye
zésnek ígérkezik.

„Aki a virágot szereti...... az rossz ember nem lehet!” S ha ez igaz, akkor most én azt kívánom, bár ne lenne ennyi jó ember! Furcsa óhaj, jóltudom. Mégis!Állandó téma napjainkban a környezetvédelem. És ez vonatkozik az égvilágon mindenkire. A levegő tisztasága éppen úgy ide tartozik, mint a szárazföldeké és tengereké, de még a föld alatti vízforrásoké is. Ezek tisztaságának megőrzése —• vagy legalább is tovább nem szennyezése — súlyos gondot jelent az emberiség, így a mi társadalmunk részére is. Az eddig megtett ezirányú intézkedések végső célja pedig: az ember. Hogy friss levegőre termett tüdeje ne kormos füstöt harapjon, szomjas szája ne olajízű vizet szürküljön, s környezete ne szeméthegyekkel tarkított kietlen pusztaság legyen. Hanem legyenek fák, amelyek gyümölcsöt és árnyékot, virágok, amelyek színt is illatot adnak.Igen, virágok! Mint any- nyiszor, most ismét tanúi lehettünk, hogy a Pécsi Kertészeti és Parképítő Vállalat nagy igyekezettel fáradozott azon, hogy városrészünket tavaszi színpompába öltöztesse, öröm volt kimenni a Mecsek Áruház előtti térre, ahol a kő virágtartókban sok száz cserép különböző színű jácint virított, csodálatos illatát pazarolva a járókelőkre. De nem sokáig!Az élet más területén oly sokszor hiányolt „jó emberek” most, mintegy varázsütésre bújtak elő eddigi rejtekhelyükről és
Mit tárgyait 
a döntőbizottság 
az elmúlt évben?A II. sz. bányaüzem munkaügyi döntőbizottsága nem tétlenkedett az 1978- as évben sem. Negyvenhat beadott felülvizsgálati kérelmet kellett elbírálnia, ez közel azonos az 1977. évben tárgyalt munkaügyi vitákkal.A beérkezett kérelmek 76 százaléka két csoportba sűríthető. Az egyik a foglalkozási megbetegedésből eredő keresetveszteség kártérítése, valamint az üzemi balesetekből származó kártérítés elmaradása miatt beadott kérelem.A 8/1978. Mt. sz. rendelet hatálybalépése után ugrásszerűen megnőtt a foglalkozási megbetegedésből bekövetkezett kereset- veszteség miatti felülvizsgálati kérelem.A 22 kérelemből a döntőbizottság 12 esetben megállapította, hogy jogtalan a dolgozói követelés, 3 esetben elfogadta, 3 alkalommal részben igazat a- dott a kérelmező követelésének és 4 alkalommal egyéb intézkedést tett. Hasonló arány állapítható meg az üzemi baleseti kártérítések munkaügyi vitá

az éjszaka leple alatt szinte teljesen eltüntették a színes, , illatos virágokat. Vitték, ahogy érték! Egy részük cserepestől, a többiek „csak” a virágot, tartozék nélkül.Elismerésre méltó, szép munka volt! Teljesen meghatódom a gondolattól is, hogy mennyi „jó ember” között éltem már eddig is és nem tudtam róluk! Akik az első adódó alkalmat azonnal megragadták, hogy szeretteiknek virággal kedveskedjenek. És csodálom végtelen szerénységüket is, hogy ilyen jeltelenül élve, teljesen megbújnak a szürke emberek tömegében. Bár az mindenképpen megnyugtató, hogy ha kell, akkor tetteikkel azért hírt adnak magukról. Köszönjük nektek, „jó emberek”!Én pedig nem csodálkoznék, ha a parképítő vállalat megúnná- a hiába való fáradozásokat, költségeket, felszántaná városunkat és sóval hintené be az egészet. Megérdemelnénk!Nagy Sándor
Letépik 
a virágokat

Városunk sokat áldoz kör
nyezetünk szépítésére, par
kok fenntartására, virágok 
ültetésére. Egyesek ezt nem 
becsülik meg. A napokban 
szemtanúja voltam, hogy 
felnőtt emberek a szépen 
virágzó fákról törtek ága
kat. Ezeket nem azért ül
tették, hogy tönkretegyék. 
Aki a virágot szereti, az 
olcsón vásárolhat a pia
con. Vigyázzunk jobban a 
környezetünkre!

Hunyadvári Béla

jánál. a 13 beadott kérelemből 9 az elutasítás sorsára jutott, hármat teljesen, egyet részben elfogadott a döntőbizottság.E két témakörön kívül tárgyaltak még fegyelmi határozat, fegyelmi elbocsátás, kártérítési határozat, elmaradt bér, besoro-’ lás és szabadság hibás megállapítása, valamint jubileumi jutalom elmaradása miatt beadott kérelmeket.A Pécsi Munkaügyi Bíróságnál 26 esetben fellebbezték meg a döntőbizottság határozatát. Ebből tizenkilencet a dolgozók fogalmaztak meg, hetet a vállalat ügyintézői. A munkaügyi bíróság tizennégy ítéletben jóváhagyta, egyben részben jóváhagyta, s egyben elutasította az ü- zemi döntőbizottság által hozott határozatot. A többi fellebbezésben még nem hozott ítéletet a bíróság. Kissé alaposabb felvilágosító és körültekintőbb ügyintézői munkával talán még ez a kevés számú felülvizsgálati kérelem is csökkenthető. K.—A.



Előre a XI. kongresszus határozatainak végrehajtásáért!

Ilyen közösségben elvezet dolgozni

Aki_ 
hozzánk 
kerül, itt is 
marad

A törő üzemrészben dolgozó József Attila szocialista brigád az ÉDÜ II. sz. üzemegységében, a vegyi dúsítási technológia első szakaszában, az érc szemcseméretre törését és szállítását végző berendezések üzemeltetésével és karbantartásával foglalkozik három műszakban.A kollektíva az 1978-ban végzett kiemelkedő munkájáért a Vállalat kiváló brigádja címet nyerte el. 
Ózdi József brigágvezető- Vel és Balog Farkas József művezetővel beszélgettünk a brigád munkájáról, eredményeiről, terveiről.

— Mikor alakult a bri
gád, és milyen az összeté
tele?— 1966-ban alakult, de a mostani munkaszervezésben 1973 óta dolgozunk. Ekkor több brigádot vontak össze, így a létszámban és az összetételben egyaránt változás következett be. Jelenleg huszonkilencen vagyunk —< mondja özdi József.— Lakatosok, gumis, festő, vegyipari szakmunkások, gépkezelők és betanított munkások dolgoznak nálunk. Legtöbbjük törzs- gárdatag. Aki hozzánk ke- rül, az rendszerint itt is marad. Hogy ennek mi az oka? Azt hiszem, a jó kollektíva egyik legfőbb ismérve, hogy könnyű beilleszkedni. És ami egy munkaközösségben nagyon ^°hat jelent, senki sem jön be reggelente, bogy ledolgozza a munka- jóét, azután megy amerre lát. Ismerjük az alkotó munka örömét és ilyen közösségben élvezet dolgozni.

. —- A József Attila szo- 
cialista brigád évek óta ki
emelkedő termelési ered
ményeket ér el. Évről évre 
többet vállalnak és célki
tűzéseiket mindig megva
lósítják. Mi az eredményes 
munka legfőbb biztosítéka?— Elsősorban az igényesség — mondja Balog Earkas József. — Rendszeresen részt veszünk szakmai továbbképzésen. Sőt, többen tanulnak a vegyipari és a gépipari technikumban. Nagy számban veszünk részt az üzemvezetés által szervezett termelés és műszaki fejlesztést segítő mozgalomban, tavaly például tízen adtak be színvonalas szak- dolgozatot, amelyek a termelési feladatok megoldását segítették. Az újítások mellett sokat teszünk azért, hogy szebbé, esztéti- k-Sabbá tegyük a munkahelyünket. Magunk festettük a falfelületeket és a berendezéseket, és ennél a

Balról jobbra Bércesi János és Pálffy László a középtörő dilatációs elemeit javítják. Keller Gábor felvételemunkánál alkalmaztuk a színdinamika elveit is. E- zekhez a munkákhoz az üzemvezetőség minden segítséget megad. Büszkék vagyunk rá, hogy van külön étkezőhelyiség, építettek az üzemrészhez egy új műhelyt és egy irodát és most készül az új diszpécserfülke.
— Munkaidő után ho

gyan szervezhető közös 
program egy ilyen nagy 
létszámú kollektívának?— Szerencsés helyzetben vagyunk — veszi át a szót Ózdi József—, hiszen minden második péntek szabad és senki sem lakik olyan távol, hogy ne tudjon részt venni a közös rendezvényeken. Általában ekkor tartjuk a családi esteket vagy brigádggyűlése- ket Ezekre a rendezvényekre mindenki szívesen eljár. Néha már problémánk van a helyiséggel is, hiszen családtagokkalegyütt annyian vagyunk, hogy a pinceklubban alig férünk el. Aktívan részt veszünk a különböző vetélkedőkön a Munka és művelődés akcióban, a mun-kaverseny-mozgalomban. Rendszeresen ellátogatunk kiállításokra, múzeumokba és szervezünk közös kirándulásokat is. Nemrég tüntették ki brigádunkat bronzdiplomával az Egy napot Pécsért mozgalomban végzett munkájáért.

— A József Attila szo
cialista brigád két egymást 
követő évben nyerte el a 
Vállalat kiváló brigádja 
címet. Mit tesznek azért, 
hogy ez harmadszor is si
kerüljön?

— A brigádvállalás megtételénél ezt a célkitűzést is szem előtt tartottuk. Elsősorban a munkánk minőségi javítását tervezzük. — mondja Balog Farkas József. — Fontos feladatunknak tekintjük, hogy a karbantartási munkák minőségi javításával még tökéletesebb feltételeket teremtsünk a berendezések folyamatos üzemeltetéséhez. A gépek munkaidőből való kiesését oly mértékben kívánjuk csökkenteni, hogy az csak ezrelékes arányban legyen mérhető. Továbbra is nagy gondot fordítunk az anyagtakarékosságra és a balesetmentes munkavégzésre.Nógrádi Gábor

Riportkészítés
ürügyén.

A feladatot, majd a címet is megkaptam. A nyugdíjasok alapszervezetében még utánam szóltak, ne menjek korán, mert riportalanyom alkonyaitig a szőlőben szokott dolgozni. Már sötét volt, mikor a lépcsőházban kibetűztem: Tóth István III. em. 1.Csengettem, és mint minden ilyen találkozásnál kicsit izgatott voltam, de csak ajtónyitásig. Kölcsönös bemutatkozás után érkezésem miértjét már a szobában tudtam elmondani, oly barátságos volt a fogadtatás.Melegséget és biztonságot sugárzott az ízlésesen berendezett lakás. Lassan megeredt a szó és a múlt- banéző horizont kitágult, nem riportra készülten, történelmi sorrendben, hanem bukdácsolva, mozaikképekből töredezetten, de végül is teljes képben. És ez a kép 1937-től a mozgalomban töltött életutat próbálta visszaadni.A felszabadulást követően rövid pártiskola Pesten, majd Jászárokszálláson falusi pártmunkával bízzák meg. Az újrakezdés küzdelmei Bolyban, Palotabo- zsokon folytatódnak, az éjszaka és a nappal megkülönböztetése nélkül. A pártmunka mellett ellenőrző útjai során a beteg traktorok gyors javítása vagy diagnózisa szakmája közelében tartotta akkor is. Pedig felettesei sokszor korholták, hogy ez nem az ő munkája.És a család? Két gyermek és a feleség élete alkalmazkodás volt a családfő életéhez. Ha nem bírták a hiányát, utána mentek. Az ellenforradalom a megyei pártapparátusban érte. Ekkor hetekig haza sem ment. A megyei tanács épületét védte munkatársaival együtt.Egyszercsak a küzdelmes és hányatot országépítő és újjáépítő munkában a család központi kérdésévé vált a lakás és ez meghozta a döntést életének következő szakaszához. 1957-től a vállalatunk dolgozója. Ne

vetve kapcsolódik a beszédbe a még most is vidámszemű feleség, amikor az első bányászfizetésre terelődik a szó. Ez mind a miénk? fakadt ki őszinte ámulattal akkor, hisz ennyi pénzt a pártmunkás férje soha se hozott haza még.Meg-megcsillan a szemüvegen a mennyezeti lámpa fénye, mintha onnan olvasná a szakmai kétkezi munka újrakezdésének nehéz életre szóló élményeit, történéseit. Itt sem keveset vállalt magára. Az I-es üzemtől egy baleset következményeként az ÉDU-höz került. Ez a közelmúlt kevesebb nyomot hagyott az emlékezés lapjain, csak egy-egy villanás jut ma este belőle.És mi a jelen? Egy olyan állapot, amelyben sehol sem találja még a helyét. Hosszú évek óta a Hazafias Népfront helyi szervezetének elnöke, s ez némi kárpótlásul szolgál a nyugdíjas életért. Van mit tenni. Most voltak a lakóbizottsági újraválasztások. Bizony sok munkát jelentettek. a lakóbizottságok fontosságát és működésüket megkérdőjelező feleségét vérbeli agitátor módjára próbálja meggyőzni.Másfél órás emlékidézés után beállott, perceknek tűnő néhány másodpercnyi csendben önmagunkkal foglalkoztunk, ö végigszalad az úton, nem maradt- e ki valami fontos, én a hallottakból a fontosabbakat próbálom jobban elzárni. a feleség töri meg a csendet. Elmondja, hogy mennyire megfizethetetlen az az egy szál piros szegfű —• most is féltve őr- zötten —, melyet férje a kis úttörőktől kapott április 4-e alkalmából. Ilyenkor érzik, nem volt hiábavaló a munka, az áldozatvállalás a nap nyolc órán felüli többlet, melyet megfizetni nem lehet másképp, csak így.Búcsúzóul elnézést kér, ha netán nem adott semmit a riportomhoz, de sohasem volt jó riportalany.Kukái András

„Nem eget rengető dolgok"

Hasznos
pályamunkák

A forradalmi ifjúsági napok ünnepségsorozatának egyik eseménye volt az idén is azoknak a jutalmaknak az átadása, melyeket a II. sz. bányaüzem dolgozói a munkaköri leírásba nem foglalt, azt meghaladó munkálkodásukkal érdemeltek ki.E tevékenység idei lefolyásáról, a beérkezett munkák mennyiségéről és minőségéről, valamint a leszűrt következtetésekről beszélgetünk Karsai Ernő bányamesterrel, az üzemi pártbizottság gazdaságpolitikai munkabizottság vezetőjével, ' aki a tevékenységet összefogta.— Elégedettek vagyunk dolgozóink idei munkájával — mondta. — Éltek az adott lehetőségekkel, amelyek az életkortól és a munkában eltöltött évektől függően a rendelkezésükre állnak. Ilyenek:
IAz Alkotó ifjúság pá-• lyázatra kettő db hasznosítható mű érkezett be. A beérkezett művek közül kiemelkedő a Papp Ferenc által beadót javaslat, „NC 481 radiométer átalakítása telepes táplálásra”. Ezt újítási javaslatként is továbbítottuk.A Kiváló ifjú szakem-• bér pályázaton a fiatal technikusok vesznek részt, akik már gyakorlati tapasztalataik alapján is bizonyos eredményeket értek el szakterületükön. E területről hét db használható pályázat érkezett be, a- melyek közül kiemelhetjük a Borbély A.—(Varga J. „A BV—79 vágathajtó fúróberendezés”, a Stemischa A. —Bánvölgyi F.—Beftán A.: „A kasbefutás érzékelő csilletoló berendezés vezérlése” c. munkákat.
A Tanácsköztársaság emlékéreMárcius 30-án Pécs város vállalatainak és üzemeinek 167 szocialista brigádja 9 helyszínen vetélkedtek a Tanácsköztársaság politikai, gazdasági és kulturális eseményeiből. A vetélkedőkön a Munka és művelődés mozgalomban részvevő brigádok szerepeltek és ez volt az idei évben az első alkalom, hogy számot adhattak eddigi felkészülésükről,A 3—3 fős csapatok először a Tanácsköztársaságról és közvetlen előzményeiről, 15 kérdést tartalmazó totót töltöttek ki, majd szóbeli kérdések következtek. Baranya munkásmozgalmából öt eseményt — pl. pünkösdi felkelés, sásdi direktórium stb. — és dr. Doktor Sándor munkásságát kellett is

A Termelést és műsza-• ki fejlesztést segítő mozgalomban az idősebb korosztály tagjai vesznek részt, akik megfelelő elméleti és nagy gyakorlati tapasztalattal rendelkeznek. Ezért érthető, hogy tőlük érkezik a legtöbb, a gyakorlatban is bevezetésre kerülő munka, javaslat. A tíz db pályamű közül megemlítjük a Vincze F.— Mercz L.: „Mezőtranszformátor állomások állapot- jelzése”, a Szántai I.—Ulrich T.—Vámos I.: „Javaslatok az SVG süveges fejtések tevékenységének ki- szélesítésére”, valamint az Eltér I.—Előd Sz.: „Vágatok biztosítási technológiája” c. pályázatokat.— Véleményünk az, hogy a fenti mozgalom idén is elérte célját. Mindenképpen ösztönzést jelent dolgozóink számára, hogy vannak lehetőségeik szakma} elképzeléseik valóra- váltására, kísérletek végzésére, azokból bizonyos eredmények leszűrésére. Ha nem is készülnek egetrengető dolgok, pozitív magja mindnek van, többkevesebb részeredmény mindből hasznosítható.— És üzemünknek már ez is nyereség. E dolgozatokat minden évben összesítjük és a szervezési csoportnál mindenki számára elérhető letétbe helyezzük. Az üzem főmérnöke pedig utasításban szabályozta tovább} sorsukat: „a gyakorlatban bevezetendő”, „további kísérletezésre javasolva”, „oktatási anyag” — mondta befejezésül Karsai Ernő.Az idei FIN ünnepség keretében Borbély Attila Kiváló ifjú szakember kitüntetést kapott, a többi pályázó pedig pénzjutalomban részesült.Nagy Sándor

mertetniük. Majd munkás- mozgalmi dalok és a Tanácsköztársaság időszakában íródott, vagy a Tanácsköztársaságról szóló versek szerzőjét és címét fejtették meg. A Tanács- köztársaság egyik kiemelkedő személyiségének felismerése és jelmondatok, fogalmak összerakása zárta a vetélkedőket.Vállalatunk 87 szocialista brigádjának képviselői vettek részt a vetélkedőkön. A jól felkészült brigádok közöt a legjobbak voltak: Latinka Sándor (Kísérleti kutatási és automatizálási üzem), Zalka Máté (Szolgáltató üzem), Lambrecht (IV. sz. bányaüzem), Kossuth Lajos (ÉDÜ), Böck János (III. sz. bányaüzem). Dr. Roisz Andrásné



6 ércbányász 1979. MÁJUS 1.
Moszkvai
kiráidulásA bányásznap alkalmából vállalatunktól 30 fő u- tazik Moszkvába. A csoport egyes tagjait jutalomként befizeti a vállalat, míg a szabadkeret terhére a vállalati munkásturizmus felelőse (Marék Lászlóné, telefon 7-211) jelentkezéseket fogad május 15-ig. Az ötnapos kirándulás alkalmából a csoport tagjai megismerkednek Moszkvával, múzeum- és színház- látogatáson vesznek részt. Az utazás repülőgéppel történik, a részvételi díj 3100 forint.
Majáljs
Magyar-
hertelenden

A IV. sz. bányaüzemben már 
hagyománnyá vált, hogy a 
május elsejei felvonulás után 
hangulatos környezetben, üze
münk területén vidáman ünne
pelt valamennyi dolgozónk és 
hozzátartozói.

Ebben az évben is jó han
gulatban, szép környezetben 
tölthetjük el az ünnepet, de 
új helyen, a magyarhertelendi 
pihenőtelepen. A felvonulás 
után az autóbuszok 10,30 óra
kor, 11 és 13 órakor indulnak 
a régi piactér Rózsa Ferenc 
utcai oldalától Magyarherte- 
lendre, Magyarhertelendröl IS 
órától 21 óráig, óránként in
dulnak vissza az autóbuszok 
Pécsre.

Tóth János

A KÖZELMÜLTBAN 37 vájár, 
szakmunkás sikeresen vizsgá
zott bányamentésből. A vizs
gát tett dolgozók közül 21 fő 
alkalmas készülékes mentésre. 
A bányamentés elméletéből ti
zenhatan vizsgáztak eredmé
nyesen.

A PÉCS város Tanácsának 
művelődési osztálya és a Dr. 
Doktor Sándor Művelődési 
Központ március 21-én Zeng
jük a dalt címmel ünnepi da
lostalálkozót szervezett a Liszt 
Ferenc hangversenyteremben. 
A műsorban sikeresen közre
működött vállalatunk koncert 
fúvószenekara is.

IGAZGATÓI utasítás készült 
az 1979. évi leltározási ütem
tervről. A társadalmi tulajdon 
védelme megköveteli a folya
matos felmérést. Az utasítás 
az állóeszközök, készletek és 
egyéb eszközök, források 
számbavételét ütemezi a fele
lősök megjelölésével.

A BALATONFÜREDI üdülő 
dolgozói — akik a folyamatos 
üzemelés miatt nem tudnak 
szabad szombaton társadalmi 
munkát végezni —, egy napi 
bérüket ajánlották fel a nem
zetközi gyermekév alkalmából 
a szolidaritási segélyalap ja
vára.

A VÁLLALATI horgászegyesü
let április 1-én vetélkedőt szer
vezett az ifi horgászok részé
re. A két korcsoportban szer
vezett vetélkedőn elméleti és 
gyakorlati feladatokat kellett 
megoldani. A két csoport győz
tese: Kovács Miklós és Ber- 
lasz Péter. Egyébként mind 
két korcsoport első három he
lyezettje részt vesz a megyei 
elődöntőn.

LÉGPUSKA lövészverseny a 
munkásszálló alagsorában. A 
Központ hivatali szakszerve
zeti bizottsága a közelmúlt
ban 12 csapat (42 fő) részvé
telével lövészversenyt rende
zett. A csapatversenyt az Ybl 
Miklós szocialista brigád nyer
te. Egyéni versenyben első 
lett Kertész Károly, illetve a 
nőknél Mezővári Antalné.

Sakkozóink Lvovban
Lvov és Pécs testvérvárosok között a sakkozók évek óta baráti kapcsolatot tartanak fent. A Ivo- viak négy nemzetközi sakk nagymesterrel és igen sok kitűnő képességű sakkmesterrel rendelkeznek, a Pécsi MSC-nek egy nemzetközi mestere, továbbá három mestere van, s a többiek alacsonyabb minősítéssel rendelkeznek. Az OB I-es csapat a közelmúltban teljes létszámmal Lvovban edzőtáborozáson vett részt. A szerzett tapasztalatokról kérdeztük dr. Marton Istvánt, a Pécsi MSC sakk-szakosztályának elnökét, a küldöttség vezetőjét, aki a következőket mondta:— Az Avangard sakk- szakosztály vendégei vol-

„Szökésben” a Kutató 
és a Központ csapata

Több alkalommal megtréfált bennünket az áprilisi időjárás. Délelőttönként még sütött a nap, a délutáni mérkőzésekre viszont eleredt az eső, vagy hűvös, kellemetlen idő didergésre késztette a szurkolókat, de nem így a játékosokat. A labdarúgóbajnokság ötödik fordulója továbbra is bővelkedett „gólzuhatagban” és váratlan győzelmekben. A kutatósok egy híján egy tucat gólt lőttek a kísérleti kutatósok kapujába (11:0). Küzdelmes mérkőzést vívott egymással a III. üzem és IV. üzem csapata. A bányász rangadón ezúttal a szerencsésebb, a kapu előtti gólhelyezet jobb kihasználása révén a pető- ciek szerezték meg a két pontot (5:3).A forduló meglepetését ezúttal az ÉDÜ legénysége szolgáltatta, jó játékkal fektette kétvállva a biztos győzelmet remélő Szolgáltató „A” csapatát (4:1). Hiába támadta végig a mérkőzés nagyrészét a Szolgáltató „B”, mégis vesztesként hagyta el a pályát az Anyagosztály ellen (4:3).Az ötödik forduló slágermérkőzésének ígérkezett a második és harmadik

tünk közel egy hétig. Játékosaink elméleti felkészültségét az edzőtábor nagymértékben fejlesztette. A. Mihalj csisin nemzetközi nagymester, V. Bilinszkij mester és J. Szimkin, a helybeli testnevelési főiskola sakk-tanszéke vezetőjének előadásai értékesek, elemzőek és gyakorlatiasak voltak.— A tiszteletünkre rendezett alkalmi versenyen játékosaink szép eredményeket értek el. Ez nekem kettős örömet jelentett, mert köztudott, hogy játékosaink túlnyomó része vállalatunk dolgozója. A napi hétórás intenzív sakkképzés remélhetőleg a későbbiekben meghozza eredményét.

helyen azonos pontszámmal álló Központ—II. tizem „A” csapatainak ösz- szecsapása. Nagy iramban kezdődött a találkozó, gyakran harsant a sípszó a szikrázó összecsapások miatt. A bakonyaiak vezető gólja után még hevesebbé vált a mérkőzés. Közben a Központ egyenlített, majd megszerezte a vezetést. Amíg a II. üzemiek elszántan rohamoztak az egyenlítésért, az ellenfél tovább növelte e- lőnyét. Ezzel úgy látszott, hogy el is dőlt a találkozó sorsa. Amikor is egy váratlan előrevágott labdával Almási kilépett a védők gyűrűjéből és szépített. Ez a gól felhozta a bányászokat és nem sokkal később sikerült az egyenlítés is. Ezután a két együttes öldöklő iramot diktált a győztes gólért. Három perccel a befejezés előtt egy szép támadás végén Stier juttatta a hálóba a labdát és ezzel a Központ megszerezte a győzelmet (4:3). Kevesen számítottak arra, hogy az eddig pont nélküli Klub győztesen vonuljon le az Építők elleni találkozóról (6:4).A bajnokság ötödik fordulójának mérkőzései azt

— A fogadás és a búcsúzás alkalmával a helyi megyei sporthivatal elnöke annak a reményének adott kifejezést, hogy sakkozóink ismétlődő találkozása nemcsak a gondolkodást, hanem népeink közötti barátság mind jobb elmélyítését is szolgálja.— Vendéglátóinkat ez év végén Pécsett üdvözölhetjük, amikor is rangos, nemzetközi verseny megrendezésére van kilátásunk. Titkos reményünk, hogy ez alkalommal mestereink a hosszabb ideje folytatott felkészülésük kézzel fogható eredményét adják. Valamelyikük talán a magasabb minősítés első csillagát teljesíti. V. T.

bizonyították, hogy a csapatok támadó játéka erősödik, gólokban gazdag, színvonalas, jó iramú találkozókban lehet részünk hétről hétre az újmcesek-aljai sporttelepen.Élmezőny állása:
1. Kut.-mf. 5 5------ 33: 3 10
2. Központ 5 4 1 — 35:19 9
3. IV. bü. 4 3 1- 22: 9 7
4. II. bü. A 5 3 11 9: 6 7

Kovács, Miklós

ModellezésA modellek téli karbantartása után megkezdődött az Ércbányász versenyzői számára az 1979-es évad. Eddig három versenyen szerepeltek szép sikerrel. Tatabányán a szabadonre- pülő versenyen, amelyet a Tanácsköztársaság emlékére rendeztek, csapatban a negyedik helyezést érték el. A hajómodellezők Szombathelyen az országos ifjúsági döntőben első, a Rátkai—dr. Nógrádi páros Debrecenben a körrepülők küzdelmében a harmadik helyen végzett.Az igazi erőpróbák most következnek: május 6—7- én Kaposváron az autó, 13-án Budapesten a kisstadionban a rádióirányítású repülőmodellezők, 26— 27-én Debrecenben a ha- j ómodellezők állnak rajthoz az újabb siker reményében. K. M.

REJTVÉNY
Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14. és vízsz. 23. sori 
ban Ady Endre: A csillagok csillaga című versének utols 
szakaszát közöljük. Megfejtésül az idézetet kérjük beküldi

Vízszintes: 14. Folyó Jugo
szláviában. 15. Tó a Szovjet
unióban. 16. Allatkert — né
metül. 17. Szomjunkat oltja. 
19. N.U. 21. Azonos mással- 
langzók. 22. Ó.E.B. 24. Kérdő- 
;zó. 26. Lírai költemény. 27. 
r.S. 28. Nyomógép. 30. Nizza.
12. Fél kávé. 33. Nagy edény. 
34. Nyílt szénláncú vegyület 
jelzője. 36. Ró, gravíroz. 37. 
S.K. 39. Olasz fesztiválváros. 
11. Argon. 43. Részvénytársa
ság. 44. Olajos növény. 46. 
Német személyes névmás. 47. 
Levelet küldött. 49. Lehullott 
izáraz levél. 51. Ostoba. 53. 
Folyó az NSZK-ban. 55. Sza
porító szerv. 57. Mesterséges 
tyelv. 58. Kiejtett mássalhang
zó. 59. E.O. 61. Jó az.........so
rát eszik. 64. Puha fém. 65. 
Vízi állat. 66. Folyó a Szovjet
unióban. 68. Művészet — lati- 
íul. 69. Ismeretlen névjele. 70. 
Kártevő. 71. Virág. 73. B.L. 
74. Épületelem. 75. E.É. 77. 
Állati búvóhely. 78. Tejtermék. 
79. Z.E. 82. Személyes névmás.
84. Rög. 86. Becézett név. 88. 
Ledöngöli. 91. Lejtős pálya a 
hajóépitésnél.

Függőleges: 2. Varrás! mű
velet. 3. Osztrák államférfi. 
4. Ö.V.L. 5. S.A. 6. Ételízesítő. 
7. Folyó Ausztriában. 8. Foly
tonossági hiány. 9. Igekötő. 10. 
Török tiszt. 11. Gallium. 12. 
Névelő. 13. G.O.G. 18. Bojkott

Női és férficsapatunk 
letette a névjegyétKitűnő szerepléssel mutatkozott be az Ércbányász férfi asztalitenisz csapata a városi bajnokságban. Áprilisban 12 csapat részvételével megkezdődött a tavaszi küzdelem. Az első mérkőzésünkön a mévesek a Berkesd csapatát fogadták a szálló termében. A Kindl, Farkas, Jutási ösz- szeállítású csapatunk fölényes, magabiztos játékkal 9:0 arányú győzelmet aratott a vidéki együttes ellen. A második fordulóban vidéken játszottak Bo- gád ellen. A jó formában játszó együttesünk idegenben is bizonyította tudását és 9:0-ra verték a lelkesen és helyenként jól játszó házigazdát.Ezt követően a harmadik fordulóban a Kozár- misleny együttese látogatott el az ércbányászok otthonába. A hazaiak nem tisztelve a vendégcsapat mérsékelt játékát, ezúttal is 9:0-ra győztek. A leját-

kezdete. 20. Erre a helyre. 23. 
Húsétel jelzője. 25. Tájékozta
tás. 26. Község Pest megyében 
28. Vízi növény. 29. Sólet kö
zepe! 31. Szamárbeszéd. 32 
Donor. 35. Becézett Imre. 38 
Férfinév. 40. Sohasem — né
metül. 42. Rádium. 45. Szikla
darab. 48. Egyesülethez tarto
zik. 50. Római hatos. 52. Kö
tőszó. 54. s.T.Y. 56. Kéziszer
szám. 60. Piperecikk márka, 
62. V.E.V. 63. Menyasszony, 
67. Kutyalak. 70. Tép. 72. Ar
ra a helyre. 73. Gonosz vén
asszony. 76. Altatószer. 78. Be
ismer. 80. Előtti helyre. 81. 
'Orosz férfinév. 83. Fizikai fo
galom. 84. Kérdőszó. 85. Mint 
függ. 48. 87. I.G. 88. Igekötő. 
89. Leányunknak a férje. 90. 
Kötőszó. 91. Sporteszköz.

Juhász Károly

Lapunk április 1-i számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:
Bejárja bolygónkat Lenin, - 
s bolygónk fölött az éjben, 
pirosló csillaga kering, 
vöröslő fénye ég fenn.

Könyvjutalomban részesül
tek: Bátor Györgyné (7633 Pécs, 
Ybl Miklós u. 12/a. II. e. 9.), 
Tóth László (7763 Kistótfalu, 
Kossuth u. 31.), Máté Elekné 
<7633 Pécs, Radnóti u. 11. II. 2.).

szott mérkőzések után az Ércbányász átvette ,a vezetést a Meteor I. csapatától és jobb szettaránnyal tartja az első helyet.Kilenc forduló van még vissza, csapatunk eddig gyengébb ellenfelekkel játszót, bár ez nem csökkenti győzelmük értékét. A nehezebb mérkőzések ezután következnek. Ha sikerrel túljutnak a Meteor I., Va- sasi Bányász, István-akna és a Gázmű elleni találkozókon, úgy latolgathatjuk a csapat dobogós esélyeit.Nem kisebb lendülettel kezdett női csapatunk. A megyei I. osztályban szereplő együttesünk bemutatkozása kitűnőre sikerült. Az első bajnoki mérkőzésükre idegenben került sor. Ellenfelük a Pécsi Geodézia együttese volt. Tukoráné, Préssel és Rebró minden mérkőzésüket megnyerték, biztos 9:0 arányú győzelmet szereztek.K. M.
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Tanácskoztak a vállalat 
ifjúkommunista-küldöttei

vállalatunk KISZ-bizottságának 1978/79. évi mozgalmi munkát értékelő küldöttgyűlésére április végén került sor. A vállalati KlSZ-élct legfőbb fórumának elnökségében Béna Emőné, a KISZ Baranya megyei Bizottsága első titkára; Tóka Jenő, a Mecseki Ércbányászati Vállalat igazgatója; Kardos Lajosné, a Tarr Imre KISZ-vezetőképző iskola tanára; Deák László, a KISZ Baranya megyei Bizottságának tagja, a 71. sz. ifjúsági szocialista brigád vezetője; Mészáros István, a MÉV KISZ-bizottságánaktitkára foglaltak helyet.Az írásos beszámoló és szóbeli kiegészítés a KISZ- bizottság gazdasági építőmunkát segítő tevékenységét, politikai nevelőmunkáját, sport, honvédelmi feladatvégzését, kulturális területének, szervezeti életének eseményeit elemezte.A vájvégi brigádok éves átlagos termelési vállalása 111,5 százalék volt, melyet 113 százalékra teljesítettek. Emellett 9346 óra társadalmi munkát is végeztek.KISZ-szervezeteink • az 1978/79-es évben jó eredménnyel szervezték és irányították a különböző társadalmi munkaakciókat, kommunista műszakokat, ifjúsági termelési hónapot: 1978-ban csaknem 27 ezer órát áldoztak ezekre. Fiataljaink az egyéni verseny- formákban is eredményesen szerepeltek, viszont a KlSZ-szervezeteknek jobban fel kell mérni a területükön dolgozó fiatalok versenyzési szándékát.A beszámoló gazdasági építő munkát taglaló részéhez kapcsolódóan tette meg hozzászólását Jávor 
András, a Kísérleti kutatatási és automatizálási tizem FMKT titkára. Többek között elmondta: — A követelmények az ifjúsági brigádokkal szemben igen magas szintűek. A KISZ akcióprogramjának támogatása jelentős többlettevékenységet ró az ifjúsági brigád tagjaira. Meg kell vizsgálni azokat az okokat, amelyek az ifjúsági brigádok számának csökkenését eredményezték. Javaslatunk, hogy a KISZ- bizottság pályázat alapján értékelje a brigádok KISZ akcióprogramot segítő munkáját.

Leiter Péter, a Kutatómélyfúró üzem KlSZ-tit- kára hozzászólásában közhasznú hulladékgyűjtési akciókról is beszélt: — Vállalatunk fiataljai évek óta milliós értékeket mentenek meg a hulladékgyűjtési akciók alkalmával. Szükséges az ilyen közhasznú társadalmi munkák végzése az üzemek gazda

sági vezetése és a KISZ számára is.A beszámoló a politikai nevelési területtel foglalkozva megállapította, hogy a KISZ tömegbefolyásának növelésére irányuló törekvésünk konkrét, helyi formái közül a politikai képzést tartjuk a legfontosabbnak.
Lendvai Anna, a Szolgáltató üzem öntödei KISZ- titkára elmondta: — Ehhez elengedhetetlenül szükséges, hogy jól felkészült propagandisták és megfelelő segédeszközök álljanak a rendelkezésre. Jó volna egy vállalati szintű oktatási kabinet létrehozása, mely eszközei segítésével elősegítené az oktatási anyagok elsajátítását.
Rácz György, a III. sz. bányaüzem Ifjú Gárda parancsnoka a vállalati század munkájának tartalmasságát, sokoldalú sport- tevékenységüket mutatta be: — Az Ifjú Gárdában a fiatalok szervezetten, magas fokon veszik ki részüket a hazafias, honvédelmi nevelésből. Gárdista lehet bárki, aki vállalja a tagsággal járó feladatok ellátását. A munka mozgalmi, politikai, sport jellegű, megyei és országos szemléket nyertünk. Viszont a kevés létszám nagy megterhelést ró a század jelenlegi tagjaira. Célszerű volna a régi gárdisták nagyobb számú bevonása az újak képzésének vezetésébe.Az ifjúsági klub vezetője. Garai János tájékoztatta a küldötteket a klubmunka fejlődéséről: —- E területen nagy változást hozott az az igazgatói utasítás, amely szerint két különálló helyiséget kaptunk. Fontosnak tartjuk a klubigazolványok kiadását, a hatékonyabb propaganda munkát, felszerelésbővítést, kulturosok éves felkészítését.A küldöttgyűlésen felszólalt Bóna Ernőné, a KISZ Baranya megyei Bizottsága első titkára is.— A MÉV KlSZ-bizott- ság elmúlt évi tevékenysé-

Mészáros István, a vállalati KISZ-bizottság titkára felszólalás közben.Hegyi József felvételegét összességében a vállalt feladatok eredményes teljesítése jellemzi — mondta. — Ezzel elnyerték a KISZ KB Vörös Vándorzászlaját. Nagyra értékeljük az V. üzemi beruházásnál végzett munkát. A szocialista brigádmozgalommal foglalkozó rendeletnek a gyakorlat lesz a próbája. A munkaverseny- mozgalom tapasztalatait összegezni kell, célkitűzéseinek megvalósulását

megváltozott gazdasági feltételek mellett is figyelemmel kell kísérni.A megyei KlSZ-bizott- ság a KISZ IX. kongresz- szusa óta végzett munkát értékelve megállapította, hogy a megye ifjúkommunistái a IX. kongresszus határozatait időarányosan teljesítették. A KISZ kongresszusáig munkánk alapja továbbra is a IX. kongresszus határozatának valóra váltása kell legyen.
Tóka Jenő igazgató a végzett munkával kapcsolatban elmondta, hogy a beszámoló az eredményekkel és a gondokkal egyaránt foglalkozott: — A felsorolt tennivalók sora mögött van még több más jellegű probléma is, mely a fiatalok körében érzékelhetőbben jelentkezik.Azonban minden nagy gond ellenére is vannak reális előrelépési lehetőségek. Ehhez azonban hozzá kell tenni, hogy hagyományainkhoz híven ne csak együtt igényeljük az előrelépést, hanem közösen cselekedjünk is. a fiataloktól, kiszesektől megszokott szellemű hozzáállásra, segítségre számítunk.A hozzászólások után 

Mészáros István, a vállalati KISZ-bizottsága titká ra összefoglalta a küldöttek által elmondottakat Kiemelte, hogy legfontosabb feladatunk az eredményesebb, minőségi alapszervezeti munkavégzés.Srenk Attila

Jól halad a vállalati munkáslakás akció keretébe tartozó Hajnalka utcai házsor építése. Keller Gábor felvétele

Az üres strandmedence mögött magasodik az M— 15-ös fúróbérendezés tornya, a brigád a 720 méterre tervezett hévízkút fúrását végzi Magyarherte- lenden. Tér István felvétele
Ülést tartolt 

a vállalati
pártbizottság

A vállalati pártbizottság április 26-án ülést tartott a Központ tanácstermében. A pártbizottság tagjai Bimbó József igazgatóhelyettes előterjesztésében megtárgyalták az ifjúsági törvény végrehajtásának vállalati tapasztalatait. A múlt évben tartott ifjúsági parlamenten a fiatalok is elismerték és méltatták azt a fejlődést, amit a törvény végrehajtása során elértünk. A gondok és

problémák — elsősorban lakáshelyzet, bérkérdések — is felszínre kerültek. A parlament intézkedési tervet fogadott el a további feladatok meghatározására. Ezzel a vállalati pb is egyetértett, ezért külön határozatot nem hoztak.A vállalatnál folyó beruházások helyzetéről és a további feladatokról Tóka Jenő igazgató tartott szóbeli tájékoztatást. Kifejtette, hogy az V. sz. bányaüzem — mint kiemelt beruházás — munkái jól haladnak. Az 1978-as évi tervet pénzügyileg és természetes mutatókban teljesítettük, így az 1974—1976- os időszakban keletkezett elmaradásból sokat pótoltunk. Részletesen beszélt az 1978. évi saját beruházási munkák teljesítéséről, a teljesítés problémáirólis. A feladatok meghatározása keretében szólt a pénzügyi, kivitelezési gondokról, külön kiemelve az áremelkedések várható kihatását.A két napirend vitájában részt vett: Csema Sándor, Mészáros István, Földes András, Cser János. a vállalati pb mindkét beszámolót elfogadta.A két pb-ülés között végzett munkáról Kovács István vállalati pb-titkár tartott tájékoztatót, amit a pártbizottság tagjai ugyancsak tudomásul vettek.J. K.
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Megtettük a szükséges intézkedéseket

Jobb
munkával,
az éves 
munka 
sikeréért

Humánum és törvényesség

Az Ércdúsító üzemben a fejlesztési lehetőségek az évek múlásával egyre jobban leszűkültek. Az ércfeldolgozás mennyiségi növelésének a bányaüzemek termelése a felső határa, a fémkinyerést fokozni a már elért szintről — a segédanyagok egyre növekvő árai mellett — nagyon nehéz és kockázatos.Gondjainkat növeli, hogy gépi berendezéseink üzemképes állapotának fenntartása állandóan növekvő anyag- és munkaerőráfordítást igényel. Emellett a fő berendezéseink, mint típus is lefutottak, emiatt alkatrésszel való ellátásuk egyre bizonytalanabb.Annak ellenére, hogy a vállalatvezetés, lehetőségein belül, igyekezett az üzem bérproblémáit orvosolni, bérezés szempontjából üzemünk már nem vonzó. Talán az alkalmazott munkarendek terén sikerült olyan formát kialakítanunk, mellyel előnyben vagyunk a környező vállalatokhoz képest.Ilyen adottságok mellett indulunk az 1979. évi feladatok teljesítésének. Mivel olyan fejlesztés megvalósítására, mely az üzemi eredményt lényegesen javítaná nem kerül sor, ez-
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Ennek kifejezésre kell jutnia a technológián az egyenletesebb, üzemzavar- mentesebb termelésben, melytől a fajlagos feldolgozási költségek csökkenését várjuk. Az egyenletesebb üzemvitelt a lehetőségeken belül elő kívánjuk segíteni műszaktelepítések kel is, így például az április 4-hez, illetve május 1-hez kapcsolódó telepítéssel. •Nagyobb gondot kell fordítanunk a kapun belüli úgynevezett iparos munkaerő foglalkoztatására. Nem mindig lehet kényei mi megoldásnak tekinteni, ha munkát adunk idegen vállalatnak, például, ha nincs meg hozzá a felszerszámozottság, vagy a szakképzett munkaerő. Úgy látjuk azonban, hogy az eddigieknél jobban meg kell szűrni ezeket a munkakihelyezéseket, megfelelő munkaszervezéssel jobban ki kell használnunk a dolgozóinkban levő tartalékokat. Többször tapasztaltuk, hogy azonos munka külső vállalattal végeztetve kétszeresébe, vagy háromszorosába kerül, mintha saját magunk vé7 geznénk.Ismeretes, hogy vállalatunknak pénzügyi gondjai vannak, a terven felüli készletek miatt. A vállalatvezetés által történt eligazítás szerint megtettük az intézkedéseket, a tőlünk függő készletek csökkentésére, nevezetesen a befejezetlen termék csökkentésére: a nagyértékű anyagok tervszerűbb beszerzésére és a felesleges anyag- készletek értékesítésére — együttműködve az Anyag- és áruforgalmi főosztállyal.Az elmúlt néhány évben az ércfeldolgozás mennyisége lényegében azonos szintje mellett a sűrített levegő és gőztermelésünk 10 százalékot meghaladóan nőtt, melynek jelentős önköltség vonatkozása van. Vizsgálnunk kell, hogy további energia ráfordítások a fémkinyerés oldalán meghozzák-e a kívánt eredményt.összefoglalva: azt, hogy vállalatunk a gazdasági feladatok teljesítése terén

Az ÉDÜ mészőrlő üzemrészében az egyik ciklon fejzagy vezetékének szerelését végzi Cseh Ferenc vegyipari szakmunkás és Antalovics Vince gépkezelő.Keller Gábor felvételeért mind a technológiai nehéz helyzetben van, mi folyamaton, mind az ü- ís érezzük. Bízunk abban, zem egyéb területein arejlőlehetőségeket kell kihasz- jesíteni mindazon elvárá- nálnunk. sokat, melyeket a vállalat-vezetés az üzemmel szem-
hogy dolgozó kollektívánk , . .... — ahogy ezt évek óta te-munka javításában rejlő sz. _ sikereSen fogja tel-
ben támasztott.Dr. Moizs Rezső
A mozgásszervi megbetegedésekről

Tíz hónap mérlege
Tíz hónapja bővült ki üzemegészségügyi szolgálatunk a reumatológiai szakrendeléssel. Az eltelt idő tapasztalatairól, a betegszámok alakulásáról és a gyógymódok alkalmazásáról, azok lehetőségéről kérdeztük Dr. Bank József főorvost és Dr. Révész Ildikó reumato- lógus szakorvost.— Igazán „szép” reumás beteg kevés akadt — kezdte beszélgetésünket a szakorvos —, főleg kopásos betegségekkel, derék-, térd-, csípő-, nyaki és gerincfájdalmakkal kerestek fel a panaszosok. Az elmúlt hónapok alatt 1700 panaszos, vagy, ha úgy tetszik beteg jelent meg a rendelési idő alatt.— Elnézést doktornő, 

nem százhetvenet kívánt 
mondani?— Szó sincs róla, jól mondtam, ezerhétszáz.

— De hiszen ez a szám 
a vállalat dolgozóinak kö
zel ...—• Nézze, azt tudtam, hogy ez nagy szám, de annyi ideje nem dolgozom itt, hogy valamihez viszonyíthattam volna. Ez a szám azonban megsokszorozódik, ha azt mondom, ezek a betegek átlagosan háromszor újra megjelentek ismétlődő, vagy más panaszokkal a tíz hónap alatt.— Országosan és a megyében is a légúti megbetegedések a jellemzők —■ kapcsolódott a beszélgetésbe a főorvos —, eset és táppénzes napok szerinti „rangsorolásban” e betegség első helyen áll. Ezzel szemben nálunk, a mi bányászatunkban a táppénzes napokat nézve a betegségek csoportonkénti besorolásában a mozgásszervi megbetegedések állnak e- lől. Hozzáteszem, ugyancsak a táppénzes napokat nézve, a légúti megbetegedések itt a harmadik helyet foglalják el.

Mecseki Ércbányá- ** szati Vállalat rehabilitációs tevékenységéről és a csökkent munkaképességű dolgozók foglalkoztatásának helyzetéről szóló jelentésről, valamint napjaink e témakörében fellelhető problémáiról értekeztek a rehabilitációval foglalkozó vállalati, üzemi szakemberek, ü- zemorvosok és ügyintézők április 20-án a Központ tanácstermében. Az értekezleten részt vett Dr. Schmidt Antal, a Baranya megyei Tanács munkaügyi osztályának vezetője és Balázsné, az osztály ügyintézője.
rendelet alkotja, "melyet tizenkét év alatt a gyakorlati élet által felszínre hozott problémák miatt többször kiegészítettek és módosítottak. A rendelet szabályozza a megrokkant dolgozók munkaképességük szerinti továbbfoglalkoztatását, valamint anyagi kártérítését.

Dr. Marton István, a A, csökkent munkaké- vállalati rehabilitációs bi- Pcsségű dolgozók száma zottság elnökének a be- vállalatunknál az 1975. évi számolója — melyet a 710 főről az 1978. decem- résztvevők — előre meg- 3l-i állapot szerint 929 kaptak és tanulmányoztak főre emelkedett. Üzemi. r*Ac7ip-tAQpn óq t^nvsze- balesetből 185* szilikózis rűen tartalmazta a téma- megbetegedésből 92, egyéb kör vállalati és ezen be- foglalkozási megbetegedésiül üzemi állapotát. A bői 217, gümőkóros meg- rehabilitációs tevékenység betegedésből 18 dolgozó gerincét az 1/1967. MüM csökkent munkaképességű. EüM PM számú együttes Életkor szerint legtöbb

— Minden megjelent pa
naszos, valóban beteg?— Ezen a területen — vette vissza a szót a doktornő —, különösen nehéz bizonyítani azt, hogy fáj-e ott, ahol mondják. Mindenesetre én nem mondhatom azt a vizsgálatután: Kedves uram, önnem beteg, így a vállasem fájhat. Azt viszontigen, munkára alkalmas, táppénzre nem vehető, de kezelésre beutalom. A kérdésre úgy lehet válaszolni, akadnak emberek, akik a táppénzes papírhoz ragaszkodnak és mivel nem kapnak, a munka melletti kezelésre szóló beutalót a szemem láttán eltépik.— Elgondolkoztató és érdekes — folytatja a megkezdett gondolatot kis töprengés után Dr. Révész Il
dikó —, a hét első napján eléri, sőt, esetenként meg is haladja a negyven főt a panaszosok száma. Ellentétben a hét többi napjával, amikor is jó, ha harmincán jönnek. Az ünnepeket követően ez még é- lesebben jelentkezik. Karácsony és újév között köztudott, a bányaüzemek leálltak, s ez idő alatt akár be is szüntethettük volna a szakrendelést. Január 2-án azonban hirtelen igen sokaknak kezdett el, hol itt fájni, hol ott szúrni.

— A mozgásszervi meg
betegedések milyen gondo
zást igényelnek?__ A legszerencsésebb,ha komplex kezelési lehetőséget tudunk biztosítani, ez Sikondán és Har

Napirenden: 
a rehabilitációs 
tevékenység

kányban történik. Itt hid- ro- és elektroterápiás, gyógyszeres kezelések és gyógytorna segíti a mielőbbi gyógyulást. Arról nem is szólva, hogy az orvosnak is megnyugvást jelent a komplex kezelés lehetősége, mert nem kell a beteget a városba három helyre küldeni. Gyógytornára a Rákóczi útra, hidroterápiára a II. sz. bányaüzembe és elektroterápiára ide, a rendelőintézetbe. Ezt a lehetőséget nem is vesszük igénybe, s ha a megbetegedés nem igényli a szanatóriumi beutalást, maximum két helyütt történő kezelést alkalmazunk. Az eltelt tíz hónap alatt 280 beteget utaltunk Sikondára, egytől négy hétig terjedő időtartamra. Harkányba havonta hat beteget küldhetünk, mert ott országos feladatokat látnak el. Sikonda viszont a NIM alá tartozik, s így ott csak bányászok kerülnek beutalásra.— Ezekkel a beutalásokkal csökkenthető a táppénzes napok száma — szólalt meg a főorvos —•, nem szólva a gyorsabb gyógyulásról, a beteg panaszmentessé tételéről, gi- kondát ugyan nem pótolná, de jó lenne, ha a rendelőintézeten belül megvalósulhatna a fizikoterápia. Helyben lenne a hidro-, elektroterápia és a tornaterem, így a mozgásszervi megbetegedéseket egy helyen tudnánk gyógyítani. Eredmény ugyan, hogy a mozgásszervi táppénzes betegeinket naponta mikro- busszal tudjuk vinni és hozni a II. sz. bányaüzemben történő hidroterápiás kezelésre, de nem az igazi és ez nem lehet végső megoldás. Veress Tamás

a 41 évtől 50 éves korig: 407, majd a 31 évtől a 40 éves korig: 293, 51 évtől 60 éves korig: 178 és 21 évtől 30 éves korig: 49, 20 év alatt és 60 év felett egy-egy csökkent munka- képességű dolgozót tartanak nyilván a vállalatnál.A beszámoló megállapította, hogy a rehabilitáció során más vállalathoz áthelyezett dolgozók sokszor nagy akadályt gördítenek az intézkedés végrehajtása elé azzal, hogy görcsösen ragaszkodnak üzemükhöz, vállalatunkhoz. Ugyancsak akadályt jelent az áthelyezett dolgozó fogadására kijelölt vállalat magatartása is. Nem hajlandók áthelyezéssel —. esetenként egyáltalán — fogadni a csökkent munka- képességű dolgozókat.Az értekezleten Dr. 
Schmidt Antal a beszámolót kiegészítve tájékoztatta a szakembereket a városban levő munkahelyi lehetőségekről, ahol a csökkent munkaképességű dolgozók foglalkoztathatók. Az Egyesült Izzó Pécsi Gyára, valamint a Mechanikai Laboratórium pécsi gyáregysége képes nagyobb létszám fogadására, s intenzív oktatással biztosítja az átképzés lehetőségét.— Munkaerő-gazdálkodásunk szempontjából — hangsúlyozta Dr. Schmidt Antal — népgazdasági szinten rendkívül fontos a rehabilitáció.

Rácz Gyula vszb-titkár felszólalásában azt hangsúlyozta, hogy mennyire nehéz és fontos feladat hárul a rehabilitációs bizottságra, amikor dolgozók áthelyezéséről kell dönteniük. Ezt a feladatot mindig a humánum oldaláról is vizsgálni kell, hiszen nem mindegy a 15—20—25 éves törzsgárdatagnak, ha kiszakítják a régi kollektívájából.A beszámolóból és a hozzászólásokból kicsengett az az aggódás, amely ma a csökkent munkaképességű dolgozók helyzetének rendezését körülveszi. Nevezetesen az a dolgozói magatartás, amely a rehabilitációt csak egyoldalú vállalati, illetve társadalmi szociális gondoskodásnak tartja. Jóllehet a törvény célja nemcsak ez, hanem az is, hogy megfelelő gondoskodás mellett a még meglevő munkaképességével mindenki hozzájáruljon szocialista társadalmunk építéséhez, erősítéséhez. Ahhoz, hogy a törvény szellemének maradéktalanul eleget tegyünk megértő, együttműködő és hozzáértő humánus magatartásra van szükség mindazok részéről, akik valamilyen formában részesei, vagy szenvedő alanyai e munkának.Az értekezleten részt vett szakemberek által felvetett problémák a jövő jobb munkavégzését szolgálják.Kukái András
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Gyors, pontos munkával

A termelést segítik
Amíg a függőt világítja meg a brigádról beszél.— Az utóbbi néhány évben a kollektíva nagyon jól összekovácsolódott. Ez nemcsak a munkára vonatkozik. Szabad időben is gyakran vagyunk együtt. Minden esetben részt veszünk a KISZ különböző rendezvényein és azt hiszem, nem vagyunk sze-

Kommunista műszak

non III. sz. bányaüzem népesszínében felhangzik
JKBft a mozdonyok indulását jelző dudája. Betusz- _____ ,koljuk magunkat a népeskocsi szűk üléseire, rénytelenek, ha^azt * mon-mire kiszabadítjuk magunk mögül a CO-készüléket, dom> hogy ilyen alkalmak- már robogunk is a déli akna felé. Szemben velem kor ’ elsősorban ránk szá- Kiss József, a Péch Antal ifjúsági szocialista brigád mit az alapszervezet, vezetője. Pufajkája alól mérőszalag kandikál ki. Akinem ismeri az is látja, hogy bányamérő. Amíg robog velünk a népes, van időnk beszélgetni. Az ellenőrző méréseket éppoly pontosan és ugyanolyan gyorsan végzik itt is mint a vájvégen. Pedig senkinek sem kell itt rájuk várni. Hamarosan tovább indulunk. Még két munkahelyen kell mérniük.
— 1973-ban alakult a lemérnünk. Ehhez megfe-brigád. Bár valamennyien lelő gyakorlat és kellő fiatalok vagyunk, van köz- szakmai képzettség szöktünk olyan is, aki már tíz séges. Ez utóbbi megszer- éve itt dolgozik — mondja zéséhez nagyon sok segít-Kiss József és hamiskás séget kapunk a körlettech- • _ műszaki nénesmosollyal a mellette ülő nikusoktól, de többen kö- vissza a muszala nepes- Kácsor Józsefre tekint, zülünk elvégezték vagy ép-Majd így folytatja. — Ezzel persze nem ért— Elég nagy terület tar- pen most végzik a geodé- véget a napi munkánk, ziai szakközépiskolát. Né- Ha kiérünk, elkészítjük atozik hozzánk, így aztán ^nymi jájár-,, illetve se- dokumentációt, nincs időnk unatkozni. A felvisszükmi feladatunk a H., V. és VI. szinti fejtések mérése, de most nem mászunk feltörést, mert vágatokra me-

gédváj ár-tanfolyamra já- az adatokat a térképekre, runk. Úgy véljük, nagy se- karbantartjuk a műszere-gítségetkánkhoz. jelenthet mun- ha a mérés köz- ket. Ez utóbbit is nagyon komolyan vesszük, hiszenben bányász szemmel is a mérőeszközeink amellett,gyünk. Majd az aknánál ^k nézni a munkahe- hogy drágák, nehezen pó- Bozó Zoltán gumizág ej6tti csőszakaszt készít elő.lyeket.Közben függőket szed elő a zsebéből és újabb tolhatok — József. mondja Kisseldől, hogy hol kezdjük a munkát, mert kell mérnünk a —XII. szinten is, eio a zseoeooi es ujauu Tavaiy ez a kollektíva de kicsit nehez oda a szál- meresekhez kezdenek. Szét- a vállalat kiváló ifjúsági Htoktól kast kérni. Csak szeled a brigád. Egymástól brigádja címet is elnyerte egy csapat van telepítve úgy ötven méterre vannak A velük eltöltött délelőtt es mnen ritkán szállita- a mérőállások. Fényjelek- meggyőzött arról hogy nak. De gyakran dolgozunk kel is jól megértik egy- nem érdemtelenül’. Pontos a napon is. Nemrég volt mast. & leikiismeretes munká-— Elég gyakran végzünk juk, a brigád összeforrott- iyen ellenőrző méréseket sága, önmagukkal és egy-egy nagyon érdekes munkánk. Egy épület megsüly-
kj.___ lycu enenurzo mereseitei. uuuiag ca egj<-m«r°" — magyarázza Kácsor Jó- mással szemben támasztott ?eií^7^íaPfti»ípk zsef- — Figyelemmel kell igényességük emelte őketSágot És uSínezeken a kísérnünk a bányabeli vál- a legjobbak közé.mérőpontokon kell majd később megismételni a méréseket, hogy megtudjuk, mennyit süllyedt az épület.Közben beérkezik a népes az aknához. Mire ki- kászálódok az ülésről, eldől, hogy a —XII. szinten kezdik a mérést. Velünk tart Tury Gyula körletvezető is, aki ellenőrzi a 77- es csapat munkahelyét. A bányamérők percek alatt végeznek a szintezéssel, és már indulunk is vissza a II. szintre.Néhány száz méter gyaloglás után lekapaszkodunk a főszállítóvágatról. A 4-es csapatra igyekszünk. Sokáig botorkálunk a sötét vágatban, míg végre egy kanyar után megpillantjuk a munkahelyet. A vájvég még csaknem tele van anyaggal. A bányamérők azonnal munkához látnak. Pillanatok a- latt felállítják a szintező műszert, ketten a mérősza lagot feszítik ki. Néhány adatot felírnak a füzetükbe és már indulunk is ki' felé. Távol a rakodógép zajától és a ventillátorok dübörgésétől folytatjuk a megkezdett beszélgetést Kiss Józseffel.—1 Ezen a szinten dolgozik a 4-es és a 2-es csapat. A Minirondo és a háromműszakos telepítés miatt naponta is igen tekintélyes az előrehaladás. Hetente legalább kétszer kell mérnünk mindkét munkahelyen. Munkánkkal igyekeznünk kell, mert fél óra kiesés a csapatnál már a robbantás elmaradását eredményezheti. Gyorsan, pontosan kell dolgoznunk. Egy példa. Az egymással szemben hajtott vágatoknál, vagy a lyu kasztásoknál a megengedett eltérés tíz-húsz centi méter lehet. Ezért kell mindent legalább kétszer

tozásokat, kisebb elcsúszásokat.

való

gozók úgy döntöttek, hogy műszakbérüket teljes egészében befizetik az építési alapra. A II. sz. bányaüzem dolgozói közül 21-en cipekedtek és ástak a Hajnalka utcai lakásépítkezésen, míg a IV. sz. bányaüzemből 62-en a magyarhertelendi üdülőtelepen végeztek közhasznú munkát.Külszíni üzemeink társadalmi munkaakciókat szerveztek és végeztek. A munkálatokban részt vállalt 783 dolgozó. Jellemzőnek az üzemek szépítése, a rendcsinálás mondható. Dolgoztak bővítő munkálatokon, az üzemi sportpályákon, lőtereken, gépkocsiparkolókon. Utat építettek, kábelárkot ástak, hangoshíradót szereltek. Ezen a napon sem szünetelt a munka a Ságvári Endre Művelődési Ház építkezésén. A nyári pihenésre készülve több üzemből és a Központból dolgoztak a balatonmária-fürdői üdülőben és az orfűi vízitelepen.A Kísérleti kutatásiA KISZ KB azzal a fel- dókat á műszakon hívással fordult a munka- részvételre, helyi KISZ-szervezetekhez, a kommunista műszakon hogy az állami és társa- 1640 dolgozónk jelent meg. automatizálási üzemben dalmi szervekkel közösen Bányaüzemeinkben 704-en 70-en végeztek termelő és szervezzenek április 21-re végeztek termelő, illetve beruházó tevékenységet. A országos kommunista mű- kiszolgáló tevékenységet, s műszergyártók napi bérük szakot és társadalmi mun- munkabérük 30 százalékát 30 százalékát a lakásépí- kaakciót. A vállalat KISZ- ajánlották fel a vállalat tésj alapra, míg 70 száza- bizottsága akcióprogram já- lakásépítési alapjába. A lékát a „nemzetközi gyer- ba beépítette a felhívást. III. sz. bányaüzemben vol- mekév, 1979” csekkszámlá- Ennek megfelelően az üze- tak körletek, ahol a dől- jára fizették be. mek KISZ-szervezetei mozgósították a fiatalokat, if- Nógrádi Gábor júsági és szocialista brigá-
Tanulmányúton Franciaországban I.

Uránbányákkét Peugeot 504 lassan elindult a táró felé a koba- kos, bányászruhás, csizmás emberekkel, majd lassan haladt lefelé a 12 fokos ereszkében Száz méteren-ként erős iránytöréssel ve- és állékonyságának meg- telérek. Ahol ezeknek a zet tovább az ereszke, míg felelően a fejtésekben is teléreknek a vastagsága és végül megállunk 140 mé- általában csak a főtecsa- minősége ezt megengedi, terrel a föld felszíne alatt, varozásos biztosítást alkal- ott külfejtést nyitnak. Li- Franciaországban vagyunk, mázzák. Az érc kitermeié- moges környékén 3, Vichy a Limoges környéki urán- se után vagy a dúsítóból mellett 2 és Bretagneban bányák egyikében. Men- visszakerülő homokkal tö- is több nagy külfejtés mű- tem már bányába kassal, medékelnek, vagy pillére- ködik. A magas minőség népessel, lanovkával, sőt két hagynak vissza. Ne- indokolja talán, de emlí- gyalog is, de személygép- kém nagyon tetszettek az tésre méltó, hogy sokkal kocsival most először. Per- ácsolt fejtések. Szabvány- jobban ügyelnek az elsze- sze nem ez az egyetlen méretű, négyszögletesre gényedésre mint mi. Per- különbség az itteni és az munkált lábak és süvegek, sze ez egy kapitalista maotthoni körülmények kö- esetenként 8—10 méter gánvállalat, egyébként zött. magasságig. A gyerekek Franciaország nyolcadikA franciq nránhánvák építőszekrényére emlékez- legnagyobb vállalata. Bá- legnagyobb része gránit- **ett leginkább. nyák, dúsítóművek, fűtő-ban található. Ennek meg- Munkahelyenként 2 fő ?1?1?,gyárak. v^n,nak,a bl?" felelően az ércesedés nem dolgozik műszakonként. Alencsés, telepes kifejlődé- fejtésekben minden mű- sű, hanem nagyjából füg- szakban van robbantás, a gőleges telérekben helyez- 12 négyzetméteres vága- kedik el. A törésvonalak tokban 3 műszak alatt 2 és a kvarctelérek találko- robbantás.zásánál dúsul fel leginkább az uránérc, amely átlagban is sokkal jobb minőségű a mienknél, de előfordulnak 10—20-szoro- san nagyobb értékek is.
A közvetlen termelőrészlegek felépítése hasonló a mienkhez. Körlet, aknász, bányászok. Bizony, ha nem halljuk a beszédet, a tevékenység, a mozgás, a

tokában itt, Afrikában és Kanadában is. A magán- és tőkésjellegnek megfelelően más a termelési politikájuk is mint a mienk.Van itt egy más dolog is, ami számunkra furcsa. A külfejtésekből kijövő gépkocsik, bikák — különösen eső után — tonnaszám hordják ki a közutakra az érctartalmú sa-A bányák erősen gépe- viseíkedés7’ mind-mind rak A ,már. említett sze- sítettek. Az új típusú fej- olyan mint nálunk. melygépkocsik a bányajá-tési rendszerek lehetővé ras után esetenként be-teszik, hogy a fejtések leg- Franciaország gazdag mennek a városba. A mű- nagyobb részébe önjáró uránércben. Alkalmam szakiak nagy része a saját fúrókocsik — MONTA- nyílott az összes működő ruhájára húzza a bányász- BERT — és rakodó-szállító uránbányát megtekinteni, overallt és csak esetenként járművek — WAGNER — Ez nagy szó, mert sok van fürdik bánya járás után. Az bemehessenek. A nagyfa- belőlük, szétszórva az or- egészségvédelem, a kör- kú gépesítésnek megfele- szág különböző részein, nyezetvédelem tehát egé- lően a teljesítmények is Sehol nem dolgoznak mé- szén más mint nálunk, nagyobbak, annak ellenére, lyebben 400 méternél, ez Szóval, egy kissé más vi- hogy itt nincs teljesít- a legnagyobb mélysége az lág ez, de érdekes össze- ménybérezés, legfeljebb aknatalpaknak, de számos hasonlítani és különbséget premizálás. helyen közvetlenül a fel- tenni.A kőzet keménységének színre bújnak ki az érces Érdi Krausz Gábor

es

Sümegi György technikus forgácsoló munkák szítéséhez szerszámacél anyagot darabol. élőké-
Iskolapatronálás
társadalmi munkávalA Kísérleti kutatási és és szemléltető eszközök el- automatizálási üzem Bán- helyezésére március 24-én, ki Donát aranyérmes szó- szabad szombaton került cialista brigádja 115 óra sor. Ebben a munkában a társadalmi munkát végzett brigád által patronált 7. b. Pécsi Tanárképző Főis- osztályos tanulók is segéd-kóla 1. sz. Gyakorlóiskolá- keztek.jának biológiai előadója a biológiai szakos peda- részére készített — a nö- gógusok elképzelését a jc vényország törzsfejlődését kézügyességgel rendelkezi: szemléltető — fali dekorá- brigádtagok maradéktala- ció elkészítésén. A 16 fős nul megvalósították és ez- brigád csaknem minden zel elnyerték az iskola ve- tagja kivette részét a nagy zetőségének legmagasabb mennyiségű felirat meg- fokú elismerését, ami as rajzolásában és festésében, üzem és iskola közötl valamint falemezekre tör- fennálló együttműködési ténő kasírozásában . szerződés helyesen értel-A tábla fölött 13 négy- mezett konstruktív szelle- zetméter felületű farács mét igazolja, betelepítésére, a feliratok Svatits Aladái
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Mint minden új, Személyi számok
ez is az embert szolgálja kiosztása
A műszaki fejlesztés új és új megoldásokat követel az élet minden területén. Üzemünkben is így van ez. Székelyhídi Zoltán energetikussal — ennek kapcsán — a nemrég bevezetett é- rintésvédelmi relék távellenőrzéséről beszélgettünk.Az 1973-ban megjelentÁBBSZ, villamosenergia föld alatti használata című fejezete előírta, hogy amennyiben a berendezésnek nincs önálló kezelője, villanyszerelővel naponta kell elvégeztetni az ellenőrzést. 1978. január elsejétől e rendelkezés úgy módosult, hog/ a védőkapcsoló működőképességét műszakonként kell ellenőrizni. Ez késztette a III. sz. bányaüzemet arra, hogy a berendezések ellenőrzését távellenőrzéssel oldja meg. Ugyanis a villamos részleg nem tudott annyi villanyszerelőt foglalkoztatni ellenőrzésimunkakörben, mint a- mennyit ennek az előírásnak a teljesítése megkövetelt.Uj megoldás keresését sürgette az is, hogy a jobb létszámgazdálkodás érdekében átszervezték a villany- szerelők műszakbeosztását és a bányabeli villamos berendezések szerelésénél dugaszolös rendszerre álltak át. A délelőttös műszakba van jelenleg telepítve a villanyszerelő létszám zöme, a délutános és éjszakás műszakban viszont csak ügyeleti jellegű munkát végeznek. Ez a csökkentett létszám viszont képtelen elvégezni a relék hagyományos, műszakonként! ellenőrzését.— A távellenőrzés bevezetéséhez szükséges feltételeket két központi helyen: a déli és a keleti akna gépházában teremtettük meg, mivel e helyeken minden egyes műszakban állandóan villamos-ügyelet tartózkodik. Az ő feladatuk, hogy a távellenőrző nyomógombbal el

lenőrizzék az érintésvédelmi relék működőképességét — mondja Székelyhí
di Zoltán.A III. sz. bányaüzemben jelentős mennyiségű ilyen relé működik. Ezeknek a helyszíni ellenőrzése műszakonként három főt vett igénybe. Az érintett villanyszerelők nagy örömmel vették tudomásul, hogy az új rendszer megvalósításra kerül, hiszen ezzel a megoldással több kilométeres gyaloglástól szabadulnak meg. a kivitelezést minden csoport a saját maga területén végezte el — rekordidő alatt.A távellenőrzés megvalósítása jelentős mennyiségű jelző vezeték beépítését tette szükségessé, de a gazdasági vezetés véleménye szerint az erre fordított összeg gyorsan megtérül, mivel a már említett műszakonkénti három fő létszám felszabadulása és termelésbe való beállítása mindenképpen gazdaságosabb az üzemnek, mint az előző megoldás.

— A balesetelhárítás és 
-biztonság szempontjából 
vajon mit jelent az új be
rendezés? Erről beszélgető- partnerem így vélekedett.— Életvédelmi szempontból lényeges követelmény az érintésvédelmi relék mindenkori működőképességének a biztosítása. Az előző időszakban voltak e- setek,. amikor elmaradtak az ellenőrzések egy-egy műszakban. Jelenleg csak az aknaügyeletesek ellenőriznek, így jobban figyelemmel lehet kísérni e munka személy szerinti élj végzését, ugyanakkor meghibásodás esetén azonnal tudnak intézkedni a hiba kijavítására.Jelenleg az érintésvédelmi relék üzemképesek, a- mely jelentős eredmény olyan szempontból, hogy az elkövetkezendő időben se következhessenek be á- ramütéses balesetek.Herendi István

Az állami népességnyilvántartás új rendszerében 11 jegyű személyi számot kapnak az állampolgárok. Pécsett április 23-án kezdték meg a személyi számok kiosztását, a személyi igazolványokba történő beragasztását.A városban elsőként vállalatunk dolgozói kaptak számokat, miután vállaltuk, hogy dolgozóinktól összegyűjtjük a személyi igazolványokat, s beragasztás után kiosztjuk azokat. Ez a módszer mindkét fél részére kedvező: meggyorsítja az ügyintézését és a dolgozóknak nem kell munkaidőt vesztegetni az utánajárással.A tervezettnél kissé lassabban haladt a munka, s előfordult kisebb késés a személyi igazolványok visz- szajuttatásánál.A tapasztalat azt mutat

Minden fillért hazaad
Amióta nincs „hatcsö- 

csű”, van tőle nem 
messze „pücsök”, no, 

meg lassan a velük szín
vonalban — ha árban nem 
is — maholnap olyanná 
levő Olimpia. Megszokottá 
lett, hogy fizetéskor még 
az is betér egy sörre, vagy 
fröccsre, aki máskor in
kább haza igyekszik, hogy 
családja körében pihenje 
ki a munkában szerzett 
fáradalmakat: -Aztán* azok 
teszik okosabban, akik oda
haza kényelembe helyezve < 
magukat, isznak meg .egy' 
üveg sört, vagy egy pohár- 
bort. Ezek közül nem egy
nek az a tapasztalata, 
hogy csak az első üveg sör 
vagy liter bor a drága, a 
több már nem. Mert vajon 
ki akar elmaradni a töb
bitől, hogy legalább egy 
„kört” ne fizessen. Márpe
dig néha hatan-nyolcan is 
körül ülik az asztalt, vagy

ta, hogy dolgozóink többsége megértette a rendelkezés jelentőségét, s a családtagok, rokonok igazol- ványiat is leadták, ezzel is gyorsítva a kiosztást.Többen nem kaptak számot a leadott igazolványba. Mint megtudtuk, ennek több oka van: nem egyeznek a nyilvántartási adatok, nem kapták meg a nyilvántartó lapot a központi népességnyilvántartótól, nem állandó pécsi lakosok stb. A nem pécsi állandó lakosoknak az illetékes közigazgatási egységnél kell elintézni a beragasztást. Az egyéb ok miatt ki nem adott személyi számokról később történik intézkedés hirdetéssel, illetve közvetlen hatósági beidé- zéssel. A terv szerint a számkiosztást november 30-ig kell befejezni. J. K.

támasztják a pultot. Ilyen
kor kezdődnek az élcelő
dések, ugratások. Ez nem 
is baj addig, amíg sértő
dés, harag, vagy veszeke
dés nem lesz belőle.

A minap is néhányon 
ballagtak előttem. Arra 
lettem figyelmes, hogy na
gyokat s jóízűeket nevet
nek. Nem volt szándékom
ban, hogy hallgatózzam, 
de akarva-akaratlanul hal
lottam, amint mesélte az 
egyik a másiknak.

—J Pista igazán rendes 
gyerek. Minden fillért ha
zaad a családjának.

Csakhogy a másik csen
desen megjegyezte:

— Ez valóban igaz. De a 
forintokat megtart ja. Ebben 
aztán következetes.

Ezen is volt nagy neve
tés, csakúgy harsogott az 
utca, Kiss József

Köszönjük!Április 20-ra meghívást kapott a nyugdíjas szak- szervezet a III. sz. bányaüzem látogatására. Nekünk, nyugdíjasoknak minden kikapcsolódás nagy öröm, ami a megszokott nyugdíjas napokat változatossá teszi. És ez a meghívás még nagyobb öröm, hisz találkoztunk a régi munkatársakkal és meglátogat
Új műszerek, gyorsabb, pontosabb mérésA közelmúltban új típusú digitális sugárzásmérőket kapott a III. sz. bányaüzemi geofizika. A Kísérleti kutatási és automatizálási üzem által gyártott műszereket tavaly óta már használják Bakonyán. Az NC—484-es hordozható számláló és a hozzá csatlakoztatható ND—491-es háttérkompenzált falmérőfej nagymértékben megkönnyíti és meggyorsítja az operátorok munkáját. Az új műszerrel a falmérés fele annyi időt vesz igénybe, mint a régivel és ez a csapatoknak is kevesebb időkiesést jelent. A- mit eddig a számláló ke
Egészségünk védelmében

A megyei és Pécs város Egyesített Egészségügyi Intézmények üzemegészségügyi szolgálata, a Vörös- kereszt megyei és városi vezetősége április 2'5-én a Ságvári Endre Művelődési Házban, üzemorvosi tudományos konferenciát rendezett. A konferencia té-í mája az üzemorvosi gondozás volt.Tóka Jenő, a vállálat igazgatójának megnyitó beszéde után Dr. Buda József a gondozás általános elveiről szólt.A gondozást igénylő mozgásszervi megbetegedéseit a nehéz fizikai munkát végzők körében Címmel Dr. Kálózdi Tamás tartott

tuk azt a helyet, ahol évekig dolgoztunk.Az egésznapos program, a vendéglátás mindenki részére nagyon kellemes volt. Valóban szép napunk volt és ezt megköszönjük az üzemvezetőségnek és a társadalmi szerveknek.Az összes megjelent nyugdíjas nevében aNőbizottság
zelőjének kellett csinálni, azt itt gép végzi, a régi műszernél külön kellett mérni a tényleges és a háttérsugárzást, az operátor számolta ki a két érték közötti különbséget. Az új számláló már egy mérés után a kezelőjének szükséges adatokat bocsátja ki. A kivonást maga a műszer végzi. Üzemeltetése is gazdaságos és az operátorok nem bánnák, ha több volna belőlük. De amennyi örömet jelent nekik az új műszer, annyit bosszankodnak a műszerkarbantartók alkatrészhiány miatt. Problémájuk remélhetőleg a közeljövőben megoldódik.
előadást. Dr. Mándi András a krónikus aspecifikus légúti megbetegedések gondozásáról, míg Prof. Dr. Ozsváth Károly az alkoholizmus pszichiátriai és társadalmi vonatkozásairól és a gondozás kérdéseiről beszélt.A konferencia témájához, az elhangzott előadásokhoz a felkért hozzászólókon .túl, igen sokan mondták el tapasztalataikat, véleményüket. A-színvonalas és igen aktuális, egésznapos konferencia — a helyenként kialakult szakmai vitákkal együtt — minden bizonnyal jól -Szolgál j á' majd az üzemorvosi gondozást. :

KözvetlenCsengetés utáni halk morajlás, feszüt várakozás felelés, dolgozatírás előtt — ma is az iskolai órák jellemző képe. Április 18- án a Bánki Donát és a Karikás Frigyes utcai iskolák egy-egy osztályában nem kérték számon a házi feladatot, nem kellett félni a feleléstől, az esetleges rossz jegytől.A szinte ünnepélyes csendben 50—60 kíváncsi szempár szegeződött a tanárnő mellett belépő vendégre, Labancz Borbálára, a Pécsi Nemzeti Színház művésznőjére. Rendhagyó irodalmi óra kezdődött. Az első percben a művésznő életéről, pályájáról mondott rövid bevezetőt. Az utca, estefelé című vers néhány sora után már Babits Mihály pécsi emlékeinek nyomába szegődhettek a tanulók.
Tüskés Tibor vallomása a városról, a történelmi és természeti szépségek költői bemutatásán túl a szűkebb haza, Pécs város szerete- tének himnusza volt.

találkozás a művészettel, irodalommal

Rendhagyó irodalmi órák 
Labancz BorbálávalArany János: Rege a csodaszarvasról című versével a művésznő felelevenítette a múltat, melyet az Uránbányászok rövid részlete már a jelennel kapcsolt össze. Majd olyari költők versei következtek, akik itt születtek, de életútjuk másfelé vezetett, vagy ma is itt élnek és műveik, szavaik hatással vannak, alakítanak mindannyiunkat, akik születésük óta, vagy csak néhány esztendeje élünk itt.Az előadást néma csendben, a tréfás verseknél kirobbanó kacagással és minden elhangzott szemelvény után nagy tapssal fogadták a tanulók. Előadónak, hallgatónak élményt

jelentett az óra, varázslatot, melyet csak az irodalom nyújthat és, melyet minden tanulóval meg kell éreztetni. Babits magasabb beszéd- és értelemgyakorlatnak nevezte az irodalmi nevelést, melynek jellemalkotó, egyéniséget formáló és esztétikai tájékozódó képességet kialakító ereje van. Irodalmat tanítani csak sokoldalú szemléltetéssel lehet és ennek a munkának mindössze egy- egy láncszeme volt ez a két óra.A közvetlen találkozás a művészettel, irodalommal, viszont hozzájárult ahhoz, hogy könyvolvasó és -értő emberek legyenek gyermekeink akkor is, amikor

már nem lesznek számukra kötelező olvasmányok és találkozzanak a művészettel akkor is, amikor már nem jegyre felelnek belőle. .A rendhagyó irodalmi órát a Ságvári Endre Művelődési Ház és az iskolák közösen szervezték. Ez a rendezvény egyike volt annak az együttműködésnek, mely év elején a művelődési ház és a körzetébe tartozó iskolák között létrejött.Az iskolák tanulóinak mintegy a fele vállalatunk dolgozóinak gyermeke. A vállalat többéves patroná- lási kapcsolata ezzel az együttműködéssel a köz- művelődésre is kiterjedt.

A _ tanulók látogatják á művelődési ház szakköreit; művészeti csoportjait, de segítséget kapnak a saját iskolájukban működő irodalmi szakkör, agyagformáló szakkör stb. működéséhez is.Az iskolai nevelési értekezletekre szakképzett előadót biztosít a művelődé-, si ház és egyéb rendezvén nyék, szülők—orvosok találkozóját stb. is segítenek megszervezni. Az igazi él-! mények, az igényfelkeltés az egyetlen biztosítéka annak, hogy a mai tizenévesek az iskola befejezésé után se hagyják abba a tanulást, önképzést. A művelődési ház hasonló rendezvényeivel lehetővé teszi, hogy ezek a fiatalok legközelebb már ismerősként lépjék át küszöbét. Dr. Roisz Andrásné

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
májusi programjából

16-án 17 órakor: A Szolgál
tató üzem gazdasági és társa
dalmi vezetőinek kerekasztál 
beszélgetése a szállón lakó ü- 
zcmi dolgozókkal. (Munkás- 
szálló.)

16- án 18 órakor: Magányosok 
klubja. Utazás a nagyvilág
ban. Színes diavetítéssel és 
előadással egybekötve.

17- én 18 órakor: Nagyobb ba
ranyai bűntettek felderítése, 
jellegzetességei. TIT-előadás a 
Szolgáltató üzem részére.

20- án 18—22 óráig: Discó, ve
zeti Tuczal.

21- én 16 órakor: Nyelvi kér
dések az oktatási, művelődési 
közösségek tevékenységében, 
vezetésében. II. Előadás, kon
zultáció. Előadó: Gergely Já
nos főiskolai tanár.

21-én 19 órakor: Eszperantó 
klub. A természet csodái. TIT- 
előadás.

24- én 18 órakor: München- 
Bécs—Budapest Ballye. Előadó: 
Fekete Kálmán. (III. üzem ré
szére.)

25- én 17 órakor: Szakszerve
zeti bizalmiak üzemi vetélke
dője.

27-én 18—22 óráig: Discó, ve
zeti Tuczal.

29-én 18 órakor: Pincemozi. 
Madárijesztö.

31-én 18 órakor: Káros szen
vedélyek. Egészségügyi elő
adás a II. üzem részére.
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A nemzetközi gyermekév kapcsán

„Nagyüzem Égertetőn!” Az ÉDÜ szocialista brigádjai által tervezett és kivitelezett mászókákat és hintákat birtokba vették a gyerekek, (1978. ÉDÜ juniális.)Keller Gábor felvétele

Tanácskozott a vállalati
munkaverseny-bizottság

A szocialista munkaver- seny-mozgalom szervezése, irányítása, értékelése nem kampányfeladat. Ennek tudatában a vállalati munkaverseny bizottság is rendszeresen foglalkozik a feladatkörébe tartozó kérdésekkel.A legutóbbi ülésén értékelte például az üzemi balesetelhárítási verseny első negyedévi eredményeit. A munkaverseny-sza- bályzatban rögzített feltételeket a bányaüzemek közül a III. sz. bányaüzem teljesítette, így az üzem kollektívája 15 ezer forint jutalomban részesül. A külszíni üzemeknél sajnos romlott a baleseti helyzet, ezért a bizottság nem javasolja a kitűzött versenydíj kifizetését.A versenybizottság fog

lalkozott továbbá a vállalati munkaverseny-szabály- zat módosításának előkészítésével is. Még a múlt évben a vállalati ifjúsági parlamenten merült fel a javaslat az ifjúsági versenyformák bővítésére. A vállalati KISZ-bizottság FMKT-ja javaslatot készített, amit a versenybizottság elé terjesztettek.A javaslat szerint az Országos Szakmunkásképzési Jegyzékben nem szereplő, de vállalati szempontból jelentős szakmákban is lehet vetélkedőt szervezni. A kiemelkedő eredményt elérőket erkölcsi, anyagi elismerésben részesítik.Javaslat készült a Ki minek mestere mozgalom továbbfejlesztésére is. A vállalati vetélkedő első hat

helyezettje — a megfelelő feltételek esetén — elnyerheti a Szakma ifjú mestere kitüntető jelvényt. Módosul az Alkotó ifjúság pályázat értékelési rendje. Az üzemi sajátosságok figyelembe vételére nagyobb lehetőséget ad a szabályzat. Kiegészül a szabályzat a KISZ-radar mozgalom leírásával, a feltételek és értékelés meghatározásával.A kollektív versenyformák is bővülnek az FMKT mozgalom, illetve a Fiatal alkotó kollektívák sajátos versenyformájával. Mindkét mozgalom szervezésének, értékelésének rendjét tartalmazza a módosítási javaslat, aminek jóváhagyása a közeljövőben várható. J. K.
Gyermekparadicsom

az Egertetőn
A Magyarürögi útról húsz perc alatt gyalogosan is felérhetünk a kedvelt kirándulóhelyre, Égertetőre. Itt, az erdei tomapá- lya közelében alig két év alatt valóságos gyermek- paradicsom épült.
Keresztes Kálmán, az ÉDÜ szb-titkára erről a következőket mondja:— 1977-ben megállapodást kötöttünk a Városi Tanács mezőgazdasági és élelmezésügyi osztályával, hogy üzemünk szocialista brigádjai társadalmi munkában felépítik Égertetőn ezt a játszóparkot. Az a- nyagot a tanács biztosította, a munkaerőt mi adtuk.— A József Attila, a Szerelők és a Május 1 szocialista brigádok sportpályákat, gyermekjátékokat készítettek és, hogy fedett hely is legyen, felépítettek egy szép nagy házat is. A tanáccsal történt megállapodás szerint június 1. és augusztus 31. között ezen a helyen úttörőtábor lesz. A ház tulajdonképpen parancsnoki épületnek készült, melynek egyik szárnyában mintegy száz fő befogadására alkalmas helyiség van. az épület másik részében különböző felszereléseket lehet tárolni. Az itt létesített sátortáborból bizonyára kellemes nyári

Gyermekfesztivál "79
A nemzetközi gyermekév al

kalmából a Mecseki Ércbá
nyászati Vállalat szakszerveze
ti bizottságának kezdeménye
zésére június 3-án több intéz
mény és szervezet részvételé
vel GYERMEKFESZTIVAL lesz 
Ujmecsekalján.

Az öt, egymáshoz közel eső 
helyszínen reggeltől estig tar
tó színes program várja a 
gyerekeket. Kora reggel vásá
rosok vernek sátrat a Ságvári 
Endre Művelődési Iláz mellett. 
Játék- és ifjúsági könyvvásár 
nyílik és bizonyára sokan kós
tolják meg az itt kapható mé
zeskalácsot. Ha ez túl édes 
lenne — a rendezők erre is 
gondoltak - az Olimpia tera
szán a „Tejbárban” lehet majd 
csillapítani a szomjúságot.

élményekkel térnek majd haza a gyerekek. Az épületet tavasszal és ősszel mi használjuk. Az ide kiránduló brigádjainkat sport- felszerelések, főzőeszközök várják. A már hagyományos üzemi majálisunkat is itt szoktuk megrendezni.— Természetesen a környéken mindig akad munka. Az idén új ülőkéket, padokat készítünk és szocialista brigádjaink a különböző karbantartásimunkákat is elvégzik — mondja Keresztes Kálmán.A nemzetközi gyermekév kapcsán nap mint nap értesülünk arról, hogy vállalatok, szervezetek részvételével széles körű társadalmi összefogással készült létesítmények egész sorát veszik birtokukba a legifjabbak.Ezek sorában egy úttörőtábor vagy játszópark létesítése hétköznapi dolog. Sőt, az igazsághoz az is hozzátartozik, hogy nem a nemzetközi gyermekév tiszteletére készült. De úgy véljük, az égertetői létesítmény éppen ezért különös jelentőségű.Dicséretes, hogy szocialista brigádjaink már évek óta jelentős társadalmi munkát végeznek a gyermekekért. Ez nekik nem kampányfeladat. Már természetessé vált.Nógrádi Gábor
A Mecseki Kultúrpark közle

kedési parkjában délelőtt lesz 
a rollerverseny és itt vetél
kednek majd a gyerekek, hogy 
ki tud kerékpárral a legügye
sebben, legszabályosabban köz
lekedni.

Ismét megrendezik az asz- 
faltrajz-versenyt a 17 emeletes 
előtti téren. A salakos labda
rúgó-pályán modellező és go
kart bemutató lesz. A Mecsek 
Aruház előtti téren és az Olim
pia teraszán csaknem egész 
nap üzemel majd a Meseszín
ház.

Mindez csak töredéke a 
gyermekfesztivál műsorának, 
csupán ízelítőnek szántuk. A 
részletes programot a követ
kező számunkban közöljük.

Anyagi fedezetre lenne még szükség

Új hévízkút
mélyül
Magyar-
hertelenden1958-ban egy magyar- hertelendi kőszénkutató fúrásba beszakadt a szerszám. egy része és így a továbbmélyítés lehetetlenné vált. Szerencse a szerencsétlenségben, hogy a fúrás nyitott szakaszából, 400—550 méter közötti mélységből 38 Celsius fokos víz tört fel. így lehetővé vált egy melegvizes fürdő létrehozása. A fejlődés folyamatos volt, ma már három medence áll a fürdőzők rendelkezésére, a strand körül pedig valóságos kis üdülőváros alakult ki. Főleg a komlói bányászok gyógyítgatták reumás lábaikat, derekukat.Néhány évvel ezelőtt vetődött fel a terv a IV. sz. bányaüzemben, hogy e festői tájon a melegvíz gyógyító hatását is kihasználva, az üzem dolgozói számára nyári üdülőtelepet létesítsenek. Időközben azonban a strand fúrásának vize lecsökkent, illetve az igények megnövekedtek. Ezért új hévízkút lemélyítése vált szükségessé. A pénz a községi tanács rendelkezésére állt, így megkeresték vállalatunkat, hogy a Kutatómélyfúró üzem vállalja el a munkát.Az igen szép szakmai feladatot jelentő kútfúrás tervezése előtt az üzem méréseket végzett a meglevő hévízkútban, hogy vajon kevesebb anyagi ráfordítással nem lehetne-e annak hozamát a szükségleteknek megfelelően megnövelni.

Nagy átmérőjű görgős fúró beépítése a mélyülő víz- kútba. Tér István felvételeIlyen előzmények után kezdett az M—15-ös fúróbrigád ez év áprilisának elején a hévízkút fúrásához. A 720 méterre tervezett hévízkút várható vízhozama és hőfoka lehetővé teszi majd a fürdőtelep és a strandfürdő továbbfejlesztését.Időközben azonban a szakemberekben felvetődött a tervezettnél nagyobb mélységű fúrás szükségessége, 720 méteren ugyanis fiatal, homokos, meszes üledékekből származik a melegvíz. Mintegy 1000 méter mélységben várható azonban az úgynevezett alaphegység, ami itt karsztosodott triász

mészkő vagy dolomit. Itt a jelenleginél lényegesen nagyobb hozamú és kb. 10 Celsius fokkal magasabb hőmérsékletű víz várható.Sajnos a tanácsnak csak 720 méterig van annyi fedezete, noha a továbbfúrás indokolt lenne. Ezért az üzem szakemberei szeretnék, ha ez meg is történne. A megyei illetékesek, esetleg a komlói szénbányák hozzájárulásukkal elő tudnák segíteni, hogy Magyarhertelend erőteljesen továbbfejlődhessen,még több bányásznak nyújtva felüdülést, vagy reumatikus betegségében javulást.Bízunk abban, hogy így lesz. Koch László

Szakmai
kirándulásonA Bányaipari Technikum és a Geológiai Szakközép- iskola negyedik évfolyamos hallgatói a közelmúltban ötnapos kiránduláson vettek részt. Zalaegerszegen megtekintették az ország legnagyobb szabadtéri műszaki múzeumát, ahol szemléletes képet kaptak a több mint százesztendős magyar olajipar múltjáról, jelenérőlés fejlődéséről, az eredeti tárgyak, műszerek, gépek és makettek segítségével.A következő állomás Za- lakaros volt, ahol olaj kutatási fúróberendezést tekintettünk meg. Az eddigi kutatás érdekessége, hogy az olajon kívül melegvízre is bukkantak 1850 méter mélységben, melynek hőfoka elérj a 92 Celsius fokot is. Ha a további kutatások a melegvíz nagy kiterjedését megerősítik, akkor üdülőtelepet nyitnak itt.Iharkúton megnéztünk egy külszíni bauxitbányát. E helyen a bauxit bányá- szása gazdaságos, hiszen műveléskor csak egyhar- mada a meddő kőzet.Várpalotán az S2 szénbányában is látogatást tettünk. Nekünk, uránosok- nak különösen érdekes volt ezt, hiszen a szénbányászatról eddig csak elképzeléseink voltak.Megnéztük a Thorez-bá- nyaüzemet is Visontán. Láthattuk, amint az óriási gépekkel — 200 méteres karokkal rendelkeznek — futószalagon egyenesen a visontai erőműbe megy a kitermelt lignit.Ezután átmentünk Gyön- gyösorosziba, a színesfém- bányába. Itt csak az alapvágaton jártunk, láttuk a feltörés-csapdákat, az érc elhelyezkedését és a művelést makett segítségével. Ennél nagyobb élményt nyújtott az ércdúsító üzem megtekintése, annak is a befejező szakasza, amikor az ércpor csillébe töltődik.Budapesten a Bányagépgyárban tettünk látogatást az utolsó napon.Franyó József



6 ércbányász 1979. MÁJUS 15.
Fúvós
zenekarunk 
a 6-os 
stúdióban

A vállalat koncert fúvószenekara a Szovjet Hadsereg Déli Hadseregcsoportjának fúvószenekarával közösen nyilvános hangversenyt adott a Magyar Rádió 6-os stúdiójában április 22-én. A stúdióban mintegy 100—120 fős közönség lelkes tapssal köszönte meg az előadott műveket. A nyilvános hangversenyt a stúdióban rögzítették, melynek sugárzására egy későbbi időpontban kerül sor. Akkor majd felcsendül az éter hullámain *Kodály: Honvéd díszindulója; Lendvay Kamilló: Kis szvitje; Hollós Lajos: Miniatúra con- certanteje; Ránki György: Részlet a Pomádé király új ruhája II. szvitjéből és Gulyás László: Széki muzsikája. ZenekarunkatApáthy Árpád vezényelte.
HÍREK

A munkásszálló önkormány
zati bizottsága a közelmúltban 
Jól sikerült családi estet szer
vezett a Ságvári Endre Műve
lődési Házban. A rendezvé
nyen mintegy 120 vendég vett 
részt, akiknek a Pécsi Nem
zeti Színház művészei negy
venperces műsort is adtak.A

Vállalatunk Polgári Védelmi 
Szervezetének önálló parancs
nokai és parancsnokhelyette
sei a Pécs városi parancsnok
ság által tartott továbbképzé
sen készültek íel az 1979. évi 
kiképzési feladatok végrehaj
tására.

A
Az új valutarendelkezések 

miatt módosítani kellett a 
múlt évben megkötött lengyel 
csereüdültetési szerződést. A 
megállapodás megkötésére a 
közelmúltban Lengyelországba 
utazott Bácz Gyula vszb-tlt- 
kár és Németh Jenő osztály- 
vezető.

A
Befejezéshez közelednek a 

vállalatunknál Indított szakmai 
tanfolyamok. A közelmúltban 
Igen sokan vizsgáztak sikere
sen. A segédvájár tanfolyamon 
59 fő végzett eredményesen. 
Targoncavezetői vizsgát 13 fő, 
robbantómesteri vizsgát 30 fő, 
mozdonyvezetői vizsgát 37 fő, 
biztonságtechnikai vizsgát 333 
fő tett. Sikeresen végezte el a 
tűzvédelmi tanfolyamot 64 fő.

A
Előző évekhez hasonlóan má

jus 15-én nyitnak a hétvégi 
üdülőtelepeink, Orfűn és Mo
hácson. A telepeket zömmel 
társadalmi munkában üzeme
lésre előkészítették, s várják 
a pihenni vágyó dolgozókat.

A
A vállalati munkásturlzmus 

szervezője kirándulást szervez 
a cseh-lengyel Tátrába, szep
tember 2-6 között. Az autó
busz a központi irodaház elől 
Indul. A részvevők az ötnapos 
kiránduláson Igen látványos 
helyekre utaznak. Az utazás 
költsége 2370 forlnt/fő. Jelent
kezni lehet Marék Lászlónénál, 
a munkaügyi osztályon május 
15-lg. (Telefon: 7-211.)

A
Szerkesztői üzenet: A szer

kesztő bizottság a legközeleb
bi ülését május 22-én 14,30
órakor tartja a Központ ta
nácstermében.

Sokat tűnődtem, vajon ki mondható öregnek a sportban? Egy 60 év feletti sakkozó még teljes szellemi tudattal és frisseséggel játszhat csak úgy mint egy tekéző. Hasonló korú teniszezőnkről már ez nem állítható, különösen nem labdarúgókról vagy atlétákról. Ezek már a végletek, de hol van akkor a határ? Mi határozza meg, illetve mi szabja meg egy ember, azaz sportoló játékát, mit, meddig lehet csinálni? Nagyon bonyolult kérdés, de úgy hiszem ezek magyarázata az illető fizikai állapotáról, edzettségétől, életkorától és a választott sportágtól függ. Szóval ilyen és hasonló gondolatokkal érkeztem a 35 éven felüliek labdarúgó
Sakk

Tavaszi első 
a IV. bányaüzem
Egyéniben Sámuel vezet

Labdarúgás

A Kutató-mélyfúró 
veretlen,
II. üzem „B” nyeretlen

Januárban kezdődött, áprilisban befejeződött a Bányász Kupa sakk csapata és egyéni bajnokság tavaszi fordulója. Az elmúlt évekkel szemben alaposan megcsappant mezőny rajtolt az idei döntőn, mindössze hat együttes játszott a korábbi 12-vel szemben. S mégis ilyen hosszúra nyúlt a bajnokság? — merülhet fel az olvasóban a kérdés. Igen, mivel a csapatok oda-vissza vágó alapon mérkőztek és folytatják ebben a formában az őszi küzdelmeket is.A lejátszott mérkőzések alapján lássuk az együttesek félévi „bizonyítványát”! A listavezető IV. üzem „A” csapata nagy fölénnyel biztosan tartja az első helylet 19 ponttal, mindössze egy „szépséghibájuk” van, a II. üzemmel vívott döntetlen ük. Két pont hátránnyal követi ő- ket a II. üzem, az egyetlen riválisuk ebben a bajnokságban. ősszel az egymás elleni találkozó sorsdöntőnek Ígérkezik, ott minden eldőlhet. A bajnokság eddigi legkellemesebb meglepetését a Szolgálató együttese szerezte a kivívott harmadik helyezésükkel. A játék mellett meg kell említeni Fehér Antal
A Kutató-mélyfúró tízem kispályás labdarugóinak vezetői megóvták a Központ elleni 
7:3 arányban elvesztett mérkőzést. A versenybizottság az óvást elfogadta és 0:0 gólaránnyal a Kutató-mélyfúró csapatának igazolta a két pontot. A versenykiírás értelmében az óvás jogos és a döntés helyénvaló, de a kívülállók tisztánlátása érdekében szeretnénk feltárni, hogy mi áll az óvási ügy hátterében.A kétszeres bajnokcsapatot, melyben aktív NB- I-ben szereplő és munkaidőkedvezményben részesülő kosárlabdázók játszanak, 7:3 arányban legyőzte egy 40 éves átlagéletkorú játékosokból álló „öregfi-

Éltetö elemük a sport Asztalitenisz
bajnokságára, hogy képet kapjak a valóságról.A játékos kijáróban egymást követően feltűntek a csapatok. Árgus szemekkel figyelem az új szerelésbe bujtatott labdarúgókat, a- hogy elsétálnak előttem. Nem fiatalok, őszülő halántékok, lágy izomzatok az idős korosztály mozgására utal, de különben beillenek a táj esztétikai környezetébe. A játék előtti bemelegítésüket nézve furcsa érzésbe keveredem. Úgy érzem mintha megszólnának, mintha önmgamra fordítanám a játékosok szúrós tekintetét. Különö-

csapatkapitány kitűnő szervezőmunkáját és azt, hogy a csapat kétszer is legyőzte a korábbi évek bajnokát, az ÉDÜ csapatát. A többszörös bajnok ebben az évben csak árnyéka elődjének, hat ponttal jelenleg a IV. helyen állnak. Elismerés illeti a IV. üzem „B”-ket, akik a játékukon túl többet adnak a bajnokság sportszerűségének mint más csapatok. Némi meglepetés a Kutató-mélyfúró csapatának mérsékeltebb szereplése. Hatodik helyet foglalják el a négy pontjukkal, holott játékerőben feltétlenül jobbak az elért helyezésnél. Reméljük őszre magukra találnak.Az egyéni küzdelem a jelenlegi állás szerint el- dőltnek tekinthető. A vezető Sámuel József (IV. üzem A) 45 tiszta ponttal vezet a 20 pontos Horváth István klubtárs előtt. Szabó Mátyás (IV. üzem) mindössze fél ponttal szorul a harmadik helyre, Horváth mögött, míg Elekes Imre (II. üzem) egy pont hátránnyal a negyedik helyen áll. 5—6 helyen Előd Szaniszló (II. üzem) és Balázs Adorján (ÉDÜ) 18, illetve 17,5 ponttal várakozik az őszi rajt előtt.Km.
Ez lenne 

a tömegsport?
úk” csapata, melynek tagjai 10—15 éve nem aktív sportolók. Igen ám, de közöttük már 2—3 éve játszik nem Központi dolgozó. Hosszú évek vesztes mérkőzései után ez megbocsátható volt, de most, hogy alulmaradtak a huszonéves aktív sportolók, már megbocsáthatatlan e játékosok szereplése. Mi azonban nem a mindenáron bajnokságra törők kategóriájába tartozunk, mint

sen az egyik játékos fris- sesége és könnyed mozgását érzem romboló hatásként elképzelésemre, mivel túl van az ötödik X-en... Szóval annyi találat ért ezen a délutánon, hogy feladtam elveimet az „öreg” sportolókkal szemben, mert amit a pályán műveltek ezek a labdarúgók, az igazán nem jellemző életkorukra Szárnyaló könnyedséggel (igazság, az első félidőig) fiatalos lendülettel vetették magukat a játékba, még akkor is ha meg- megálltak, egy-egy sprint után levegőt szivattyúzni a tüdőbe, vagy a reszkető

Félidőhöz közeledik a Bányász Kupa kispályás labdarúgó bajnokság tavaszi küzdelme. A hetedik forduló után továbbra is veretlen a Kutató-mélyfúró csapata, annak ellenére, hogy a Központtól 7:3-ra kikaptak. Mi történt? A Központ elleni találkozó után a Kutató-mélyfúró megóvta a mérkőzést Lie- ber szereplése miatt. Mivel a játékos valóban jogtalanul játszott a Bányász Kupa szabályai értelmében, a fegyelmi bizottság 0:0 gólaránnyal a kutatósok javára ítélte a 2 pontot, így megőrizték veretlenségüket, és a vesztett pontokat tekintve biztosan vezetnek az élmezőnyben a IV. és II. üzem A csapata előtt. Az igazsághoz tartozik: az így szerzett pontok értéke, a velejáró ö- römök nem lehetnek az igaziak, sportszerűbb ha ilyen fontos dolgok nem a zöld asztalnál, hanem a vörös salakon dőlnek el, mivel tömegsportról van szó.A Központ alaposan visszaesett az óvást követően, jelenleg a negyedik helyen vannak, versenyfutás kezdődött a IV. és II. üzem A csapata között, nemcsak a dobogó második helyéért, hanem az elsőségért is. Bár a lista

nemes ellenfelünk, hanem játszani, sportolni akarunk és ezt nehezíti a kispályás labdarúgó bajnokság kritikán aluli és nem a tömegek sportját elősegítő versenykiírása.Nézzük sorban az ellentmondásait: először is lehetővé teszi, hogy aktív sportolók is játszhassanak a csapatokban. Nyíltan kimondja, hogy a megyei II. o-ban szereplő labdarúgók is játszhatnak. Szerintünk

lábak pihentetésére, hogy utána friss erővel folytassák a játékot.A gyorsaságuk már nem a régi, de a tudásuk és a labda iránti szeretetük nem változott, és ez az ami fiatallá tehet egy idős játékost a maga korában.A II. forduló eredményei: Központ—Hl. üzem 4:2, Szolgáltató—IV. üzem 4:2, II. üzem—Építők 6:1. Élmezőny: 1. Központ 4 pont, 2. II. üzem 2 pont, 3. IV. üzem 2 pont, 4. Építők 2 pont, 5. Szolgáltató 2 pont. A sorrendet a gólkülönbség határozza meg.Kovács Miklós

vezető előnye 3 pont, de a két következővel szemben egy mérkőzéssel többet játszott, és ráadásul vissza van ellenük a két találkozó, amely döntő fontosságú lehet a helyezések eldöntésében.Kitűnően szerepel az ú- jonc Szolgáltató „B” hét pontjával, az előkelő 5. helyen állnak, megelőzve testvércsapatát, akik 6 ponttal a hetedikek.Kezdeti gyenge játék után felzárkózott az anyagosztály csapata a hatodik helyre. Továbbra is mérsékelten szerepel a III. tízem, egy kicsit nehezen találnak magukra, játékuk alapján meglepő a nyolcadik helyük. Várakozásnak megfelelően játszik az Építők, Kis-kut. és ÉDÜ, elmaradt viszont a Klub és különösen a II. üzem „B” teljesítménye. Az u- tóbbi már pontot sem tudott szerezni a hat forduló alatt.Továbbra is izgalmas, változatos mérkőzéseket játszanak az együttesek hétről-hétre, és a kilátogató szurkolók élvezetes játékot, parádés gólokat láthatnak.Élmezőny állása: 1. Ku- tató-méyfúró 14 pont, 2. IV. üzem 11, 3. II. üzemA” 11, 4, Központ 9 pont.K. M.
azoknak, akik heti 2—3 edzésen vesznek részt és vasárnaponként bajnoki mérkőzéseken szerepelnek — nem beszélve az NB I-ben szereplő kosárlabdázókról — semmi keresnivalójuk nincs a tömegsport pályákon. Ha a „klub” csapatában szerepelhetnek más vállalatnál dolgozók, akkor a Központ csapatában miért nem, hisz köztudott, hogy a vállalat Központjában dolgozók átlagéletkora jóval magasabb az üzemekben dolgozóknál, és nem tolonganak a jelentkezők, hogy futballozni akarnak a huszonévesek ellen.Végül azt is el kell mondanunk, hogy a bajnokság már kinőtte a vállalat kereteit, hisz tavaly a Kon-

A városi asztaliteniszbajnokságban szereplő Ércbányász férfi csapata öt győzelem után elszenvedte első vereségét a Meteor I. együttesétől. Hazai környezetben lejátszott találkozón Farkas, Jutási, Va- dos trió nagy küzdelem után maradt alul 5:4 a- rányban az azonos játékerőt képviselő ellenfelével szemben.E váratlan vereség után a pikesek otthonában vendégszerepeit az Ércbányász és jó játékkal 8:l-re győztek, míg a Tejipar elleni találkozón szoros küzdelem után 6:3 arányban sikerült megnyerni a találkozót. Eddig lejátszott mérkőzések mérlege öt győzelem, egy vereség. A hatodik forduló után az Ércbányász 10 ponttal a harmadik helyen áll.Az ércbányászokra nehéz mérkőzések várnak. Idegenben mérkőznek a listavezető Vasasi Bányász- szál, a dobogóra esélyes Geodéziával, hazai környezetben fogadják az István- akna és Gázmű együttesét.A sikeres rajt önbizalmat adott a megyei osztályba játszó Ércbányász nőj csapatának. A Geodézia és Pellérd ellen szerzett 9:0-ás győzelmük után titkos esélyesként érkeztek Komlóra. A bányászvárosban aztán szertefoszlott a remény. Előbb a Komló I., majd a második csapatától is vereséget szén ved teli 5:4 illetve 7:2 arányban. E két vereség nem törte le a csapat tagjait, őszintén beismerték, hogy az ellenfél ennyivel jobb volt és megérdemelten győztek ellenünk. A csapat négy mérkőzést játszott, ebből kettőt megnyert és kettőt elveszített, így a mezőny közepén foglalnak helyet.Kovács
Modellezés

Továbbra Is eredményesen 
szerepelnek az Ércbányász 
modellezői. A Dorogon rende
zett Felszabadulási kupa ha
jómodellező versenyen az if
júságiaknál Nagy, a felnőt
teknél dr. Kiss végzett az 
első helyen. Csapatversenyben 
is Ércbányász győzelem szü
letett.

Nyilvánosság előtt is bemu
tatkoztak a Klub úttörő ver
senyzői. Az úttörők dunántúli 
bajnokságán a műrepülők ka
tegóriájában Süli, a gumimo
torosban Erb nyert aranyér
met.

Az A-l-es kategóriában 
Krampfhardt ezüst-, Süli bronz
érmet nyert. Erb, Krampfhardt 
Süli összetételű csapat pedig 
megszerezte az új kupát.

K. M.

zum Áruház, idén pedig a Bm. Építők csapata is játszik. Ez helyes kezdeményezés, mert a cél az, hogy a nem aktívan sportoló tömegek versenyezzenek. Ezért szeretnénk mi továbbra is játszani, de nem óvás alatt. Ehhez azonban megfelelő, a tömegsport érdekeit figyelembe tartó versenykiírás kellene.És még valamit. Nem ártana megkérdezni és belevonni a versenykiírás elkészítésébe olyanokat is, a- kik értenek az illető sportághoz, van sportmúltjuk, sportvégzettségük, szeretik a sportot, tesznek is érte, és nem abból élnek, hanem érte. Dr. Hamvas Antal


